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ITV AGRÍCOLA

EXPOSICIÓ
Divendres, 17 d'abril. 20h.
Kursaal Fleta
Inauguració de la mostra que porta per 
títol "Geografía de la pintura. Pintores 
napolitanos" que podrà visitar-se al 
Fleta fins al 3 de maig.

PRESENTACIÓ
Divendres, 17 d'abril. 20:15h.
Casa de Cultura
Presentació del llibre de 
poesia Jirones del alma 
de Carlos Maluenda, a 
càrrec dels poetes Juan 
Benito Rodríguez i Esther 
Abellán.

TEATRE
Divendres, 17 d'abril. 22h.
Teatre Principal
Representació de la comèdia musical 
¡Ay, Carmela! a càrrec de la companyia 
Siete comediantes.

RUTA GUIADA
Diumenge, 19 d'abril. ....
Paratge d'El Coto
Ruta guiada pel grup naturalista 
Heliaca que incidirà en l'impacte dels 
incendis.

INAUGURACIÓ
Dijous, 23 d'abril. 18h.
Biblioteca Cases del Senyor.
Amb motiu de la celebració del Dia 
del Llibre, inauguració de l'Agència de 
lectura de les Cases del Senyor, que 
s'ha instal·lat a les dependències de 
l'antiga escoleta de L'Arc.

PORTES OBERTES
Divendres, 24 d'abril. 17h.
Casa de Cultura
Jornada de Portes Obertes al Centre 
Freire amb la participació de persones 
vinculades al centre.

PRESENTACIÓ
Divendres, 24 d'abril. 20h.
Casa de Cultura
Presentació del llibre de 
poesia Ícaros 
desorientados de Natxo 
Vidal. La presentació 
correrà a càrrec de la 
professora de Literatura 
Isabel Lizarán, i es comptarà també 
amb l'actuació i acompanyament a la 
guitarra de José María Ramón.

CONCERT
Dissabte, 25 d'abril. 20h.
Casa de Cultura.
Concert de flauta i piano amb la 
flautista monovera Marta Picó, 
acompanyada al piano per Jesús 
Madrigal Gómez.

RUTA GUIADA
Diumenge, 26 d'abril. ....
Paratge d'El Coto.
Ruta guiada per Mª Ángeles Alonso 
centrada en la interpretació de la 
vegetació.

FESTIVAL
Dimecres, 29 d'abril. 12h.
Pavellons esportius.
X edició del Festival Intercomunitari de 
Música en ESO, organitzat des de l'IES.

AGENDA TELÈFONS D’URGÈNCIA
Coordinació d’Emergències
112
Policia Local 
606 34 07 40 / 96 547 10 80
Guàrdia Civil
96 547 01 03
Creu Roja
96 547 05 27

Hospital General d’Elda
96 698 90 01
Centre de Salut 
Cites: 96 695 75 50
Urgències: 96 695 75 55
Parc Comarcal Bombers
96 538 50 80

TELÈFONS 
Ajuntament 
96 696 03 11
Arxiu Municipal-Biblioteca
96 696 01 79
Asociación de Amas de Casa
96 547 28 89
Asociación contra el Cáncer
96 547 27 22 / 96 547 05 88
Assoc. de Minusvàlids COM TU
96 547 13 58
Associació Nit i Dia
67 869 89 24
Aguas Monóvar 
96 386 06 00
Camp de Futbol
96 696 08 90
Casa Cultura
96 547 09 14
Casa Museu Azorín
96 547 07 15
Cementeri
96 696 07 53
Centre Esportiu Monòver
96 547 12 17
CFPA Freire
96 547 09 14
Centre Ocupacional El Molinet
96 547 28 17
Correus
96 547 13 91
Climateri
661417811

Jutjat de Pau
96 547 01 07
Llar del Pensionista
678 685 138 / 687 40 27 18
Mercat Municipal
96 696 08 72
Museu d’Arts i Oficis
96 547 02 70
Notaria
96 547 01 98
Pavelló Municipal
96 696 01 98
Punt Jove
96 547 32 31
Ràdio Monòver
96 547 27 59 / 96 696 08 65
Registre de la Propietat
96 547 02 81
SERVEF. 
Maria Guerrero, 30. Elda
96 695 77 00
Sociedad Cultural 
Casino de Monòver
96 547 00 90
Serveis Socials
96 547 2676
Servei de Taxi
695 662 066
Teatre Principal
96 696 01 79
Telèfon del Consumidor
012

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
Gómez Maestre· Carlos Tortosa,4  
Dies  10, 14,18, 22,  26, 30
Rafael Peris · Major, 166 
Dies  11, 15, 19, 23, 27

ABRIL 
Rosario Badenes · Luis Vidal,12 
Dies  12, 16, 20, 24, 28 
 Nuria Canales · Luis Martí, 7
Dies  13, 17, 21, 25, 29

HORARI D’AUTOBUSOS
Monòver - Elda
De dilluns a dissabte: de 7:30 a 
20:30 h.
Diumenges i Festius: d'11:30 a 
13:30 h. i de 16:30 a 20:30 h.
Monòver - Alacant
Laborals: 7:50, 9:00 i 15:30 h.
Dissabtes: 9:15, 11:15, 15:15, 
i 19:15 h.

Elda - Monòver
De dilluns a dissabte: de 7 a 20h.
Diumenges i Festius: d'11:00 a 
13:00h. i de 16:00 a 20:00h.
Alacant - Monòver
Laborals: 8:00, 14:15, 17:15, i 
20:45 h.
Dissabtes: 10:15,13:15, 15:15, 
i 20:15 h.
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Dilluns a divendres: 

de 8h a 18h

Dissabtes: 

Matins: de 9h a 13h

Vesprades: 

de 16h a 18h

Diumenges i festius: 

de 9h a 14h

CEMENTERI

La Unitat Mòbil d'ITV Agrícola visitarà pròximament 

Monòver: 

28 d'abril: Plaça del Socarrat, Cases del Senyor.

29 i 30 d'abril: Pla del Manyà.

4,5 i 6 de maig: Pla del Manyà.

Horari:  De 9h a 14h.

 Per a passar la ITV, a partir del 25-5-2015, serà necessari 

acreditar el segur obligatori.
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Editorial
La Setmana Santa ja queda enrere però no les celebracions, en tant que continuem sense 

renunciar al Dilluns de Sant Vicent amb què encetarem la pròxima setmana. Amb el ressò 
dels tambors encara de fons aprofitarem per a degustar les últimes mones fins a l'any que ve 
per a, acte seguit, reprendre una rutina que ja es veu d'altra manera en poder compaginar-la 
amb  dosis puntuals de solet i terrasseta, especialment després de les pluges continuades que 
hem patit en març i que han ocasionat algunes destrosses al poble com la caiguda de part del 
mur de  Santa Bàrbera. "El caloret" que tan famós ha fet l'Alcaldessa de València és rebut ara 
amb els braços oberts i amb moltes ganes de retirar jaquetes, bufandes i demés roba d'abric.  
Però, si de retirades es tracta, no podem passar per alt la neteja en les últimes setmanes de la 
façana de l'església on José Antonio ha deixat d'estar present en aplicació de la Llei de Memòria 
Històrica. José Antonio s'ha esborrat així, almenys visualment, de la nostra història, mentre 
que altre personatge vinculat a Monòver com és Azorín ens ha convidat a entrar en la història a 
propòsit del quarant-huit aniversari de la seua mort. Aquesta va ser la proposta de la Diputació 
i l'editorial Planeta en l'acte d'entrega del Premi de Novel·la que porta el nom de l'escriptor 
monover, un acte on, una vegada més, no van faltar els reconeixements a la seua obra ni les 
cares conegudes del món de la literatura i política. 

Azorín va ser protagonista en març i, en abril, agafarà el relleu la nostra llengua en tant 
que a final de mes arriba una nova edició de la Trobada d'Escoles en Valencià, la qual reunirà 
els col·legis de la comarca a Petrer i on, com sempre, Monòver també tindrà una destacada 
representació per viure com cal aquesta festa. Les que també en abril començaran a viure la 
festa d'altra manera seran les components de les Corts d'Honor Major i Infantil Setembre 2015, 
que tindran la seua primera presa de contacte amb el jurat que haurà de decidir entre elles les 
que passaran a ocupar el càrrec de Reina. Moments especials que s'acosten i moments especials 
que s'han viscut a les últimes setmanes com l'acte d'entrega de sis habitatges socials a Monòver. 
No obstant això, la llista d'espera encara continua oberta per a altres famílies i, per tant, cal 
seguir treballant en aquest sentit.

En altre ordre de coses, no cal oblidar que abril és el mes on els llibres tenen el seu dia i, per 
tant, també ací tindran el seu protagonisme amb la presentació de dues noves publicacions sig-
nades per membres de la corporació municipal i amb la inauguració d'una Agència de lectura a 
pedanies que facilitarà la consulta i prèstec als veïns de la zona. I si abril és el mes de la lectura, 
maig ho serà dels mítings però, temps al temps.

El mes passat coincidint amb el 
dia de la Dona us proposàvem 
en aquesta secció una fotografia 
relacionada amb aquesta comme-
moració i que mostrava un grup 
de treballadores de la fàbrica de la 
Gilma com molts heu encertat. La 
guanyadora ha sigut Reme Gran 
Silvestre. Enhorabona. Ara, pareu 
atenció i a veure si descobriu on 
està aquest xiquet o fins i tot qui 
és. En l'actualitat la imatge està 
prou canviada però segur que 
molts heu conegut així aquest 
racó d'abril. Com cada mes 
esperem les vostres respostes a 
veinat@monovar.es o a la nostra 
redacció situada en la planta 
baixa de l'ajuntament, per on 
podeu passar a comunicar-nos 
personalment on correspon 
aquest racó. 

Endevina el racó

Abril porta una data significativa com és el 
Dia del Llibre, data al voltant de la qual giren 
activitats diferents en les pròximes setmanes 
com presentacions de publicacions o com la 
inauguració d'una Agència de lectura.
Foto: Hnos Quiles.

La foto de 
la portada

El pròxim número d’El Veïnat estarà al carrer 
el divendres 8 de maig. Si voleu col·laborar 
recordeu que haureu d'entregar els vostres 
escrits fins el 20 d'abril . Per a qualsevol consulta 
podeu telefonar al 96 696 03 11 o contactar 
amb nosaltres en la nostra adreça electrònica 
veinat@monovar.es. Gràcies.

Pròxim número



4 | El Veïnat ABRIL 2015

Estimado el recurso contra el alumbrado
ALUMBRADO PÚBLICO

El Tribunal Administrativo Central de Recursos Contractuales estimó el recurso presentado por la portavoz popular.

Desde que el gobierno aproba-
ra en el Pleno el pliego de las 

condiciones para la privatización 
de la concesión del servicio de 
gestión del alumbrado público, 
éste ha sido un tema habitual 
en debates e intervenciones en 
los medios de comunicación. Ya 
en el Pleno, desde la oposición, 
se mostró la posición contraria 
a la fórmula elegida para llevar 
adelante este proyecto, materiali-
zándose la misma posteriormente 
con la interposición de un recurso 
por parte de la portavoz popular, 
Desirée Bellot, contra el pliego de 
cláusulas aprobado. Dicho recur-
so siguió su curso y finalmente 
fue estimado por el Tribunal Ad-
ministrativo Central de Recursos 
Contractuales en cuyo fallo se 
indica que «ha habido una inco-
rrecta calificación del contrato 
como de gestión de servicios pú-
blicos cuando, antes al contrario, 

sus prestaciones son las propias 
de un contrato de servicios». Dos 
términos cuya diferencia radica 
en la responsabilidad que asume 
el Ayuntamiento o la empresa 
privada a quien se adjudique el 
mismo.

Para la edil responsable de 
servicios, Carolina Albert, la reso-
lución del Tribunal "simplemente 
dice que las cláusulas del pliego 
no se adaptan al título del mis-
mo, no que sea ilegal ni que no se 
corresponda a la ley de contrato". 
Dejando ahora al gobierno ante 
dos posibles opciones, "admitir la 
resolución por la cual podemos 
o cambiar el título o archivar e 
iniciar un expediente, o bien, 
recurrir la resolución". Dos po-
sibilidades en relación a las que  
Albert indica "están trabajando 
con el secretario y abogado para 
ver cuál de ellas es la mejor op-
ción".

OBRAS

Actuación de urgencia en Santa Bárbara

La edil responsable del área 
considera que, con su postura, "la 
oposición demuestra claramente 
que no quiere el alumbrado" e 
insiste en destacar que los plie-
gos aprobados en su día "no 
presentaban ninguna ilegalidad", 
argumentando la existencia de 
"cinco informes técnicos que 
avalaban el proyecto" así como 
el hecho de que "en otra pobla-
ción con el mismo pliego de 
condiciones, las farolas ya están 
instaladas". Ahora, por tanto, el 
gobierno debe decidir cuál será 
el siguiente paso en relación a 
este proyecto que, por plazos, ya 
no podrá ser una realidad antes 
de las elecciones aunque como 
manifiesta Albert, "lo importante 
no es que el proyecto se realice 
antes de las elecciones sino que 
lo importante es que no hemos 
de quedarnos de brazos cruzados 
porque estas personas no quieran 

Desde hacía meses el muro de 
contención del mirador de 

la ermita de Santa Bárbara pre-
sentaba una situación precaria,  
que se vio agravada por las lluvias 
de finales de marzo y que derivó 
en la rotura de la parte central. El 
fallo en los cimientos del muro 
situado frente a la fachada de la 
ermita obligó a actuar de urgen-
cia en esta zona, mediante unas 
obras que presentan algún aspec-
to complicado por las tuberías de 
la red de agua que se encuentran 
en este punto y por la existencia 
de una cueva en el talud entre la 
Plaza Melchor y la explanada de 
Santa Bárbara. La actuación que 

se está llevando a cabo consiste 
en la sustitución del muro actual 

de mampostería por otro de hor-
migón armado con sección en L 

Las continuadas lluvias de finales de marzo ocasionaron la caída de parte del mirador de la ermita de Santa Bárbara.

que presente mayor resistencia. 
La actuación se completará, ade-
más, con un cambio de pendiente 
en la explanada de manera que 
las aguas que actualmente iban 
dirigidas al muro y caían al talud 
puedan bajar por las calles Santa 
Bárbara o Esperanza. Para ello se 
procederá a asfaltar de nuevo la 
parte delantera de la ermita con 
objeto de tratar de evitar que 
vuelva a socavarse la base del 
muro. Una vez finalizados los 
trabajos se recolocarán la baranda 
y las farolas del mirador para que 
el mismo vuelva a presentar el 
aspecto habitual mejorado por 
esta intervención.

el alumbrado. Tenemos que con-
seguir acabar el proyecto o dejarlo 
arreglado lo mejor posible".

Estado actual de las obras. Foto: Arnau Sabater Díez.
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PATRIMONIO

José Antonio deja de estar 
presente en la iglesia

El Ayuntamiento, con el 
consentimiento del párroco,  

procedió el pasado 10 de marzo 
a la limpieza de la pintada 
franquista que todavía podía 
apreciarse en la fachada de la 
iglesia parroquial de San Juan 
Bautista, aplicando así la Ley de 
Memoria Histórica.

Según la edil de Cultura "acor-
damos junto con Don Antonio, 
el párroco, que procederíamos a 
limpiar la fachada con su consen-
timiento y, por supuesto, desde el 
Ayuntamiento correríamos con 
todos los gastos, ya que conside-
ramos que era necesario hacerlo 
y, así, aplicar la Ley de Memoria 
Histórica".

La empresa catalana Gir 
Controls, especializada en 
restauración y tratamiento de la 
piedra, así como en su limpieza 
y desinfección, fue la encargada 
de realizar  estos trabajos con 
un resultado que la edil calificó 
de "claramente positivo". Pastor 
puntualizó que "la piedra se 
ha limpiado sin sufrir ninguna 
agresión y ha recuperado su 
color natural. Aunque con el 
tiempo volverá a ensuciarse y a 
oscurecerse, lo que dará el tono 
que ahora tiene el resto de la 
fachada". Para la edil, "era algo 

Entrega de viviendas 
sociales en Monóvar
El pasado 11 de marzo se entregaron las llaves de seis 
viviendas sociales reparadas por el Ayuntamiento.

BIENESTAR SOCIAL

El Ayuntamineto firmó un 
convenio con el EIGE para 

reparar seis viviendas sociales de 
Monóvar y agilizar así las adjudi-
caciones de las mismas, paso que 
pudo hacerse efectivo el pasado 
11 de marzo y en el que se contó 
con la presencia de Inmaculada 
Solernou, directora del EIGE.

Sin embargo, la edil de Bienes-
tar Social, Lourdes Pastor, señaló 
que "desde la Entidad de Infraes-
tructuras de la Generalitat no se 
preveía ningún tipo de inversión 
en estas viviendas" ya que desde 
su punto de vista "a pesar de ser 
de su competencia, Conselleria 
no invierte ni un euro en su 
mantenimiento ni reparación y 
da la sensación de que prefiere 
mantener viviendas vacías antes 
que repararlas y adjudicarlas a las 
familias que más lo necesitan".

Esta afirmación ha sido una 
crítica constante del actual go-
bierno municipal, desde donde 
Pastor afirma que "a nuestras 
constantes peticiones, sólo nos 
respondían que, dicha entidad 
no podía correr con los gastos de 
mantenimiento y reparación". 
Según Pastor, esta constante ne-
gativa y la necesidad de adjudicar 
las viviendas llevó a la Concejalía 

de Bienestar Social a invertir en la 
puesta a punto de las viviendas  
aunque, matiza, "la situación 
económica del ayuntamiento 
sólo nos ha permitido hacer la 
inversión en seis viviendas". De 
este modo, se han podido entre-
gar cinco viviendas destinadas 
a familias de la localidad y una 
vivienda tutelada para el Centro 
Ocupacional El Molinet, solici-
tada en su día por el director del 
centro y gestionada a través del 
gerente de la Mancomunidad. 
Las adjudicaciones "han seguido 
un procedimiento escrupuloso y 
según la baremación que hace la 
propia Entidad de Infraestructu-
ras, siguiendo sus criterios".

Pastor se muestra satisfecha 
por el trabajo realizado, que ha 
permitido hacer realidad esta 
entrega a pesar de que recrimina 
que "han sido muchos los hándi-
caps que Conselleria i el EIGE nos 
han ido poniendo". Sin embargo, 
es consciente de que "hay muchas 
familias esperando desde hace 
tiempo poder ser adjudicatarias 
de estas viviendas" por lo que 
insiste en que "vamos a seguir 
trabajando para que más familias 
de Monóvar puedan ejercer su 
derecho a una vivienda digna".

Momento de la entrega de la vivienda tutelada para El Molinet.

Los trabajos de limpieza se realizaron por una empresa especializada.

Aspecto actual tras la limpieza.

necesario y de justicia y mucha 
gente nos había manifestado su 
deseo de que se procediera a su 
limpieza y, así, eliminar los vesti-
gios franquistas y aplicar la Ley". 
Así, ha desaparecido la leyenda 
de "José Antonio Primo de Rive-
ra, Presente" al tiempo que los 
trabajos se han completado con 
la eliminación de otros grafitis 
que ensuciaban la fachada de la 
iglesia y con la limpieza de algu-
nas partes del jardín colindante 
"con ánimo de dejar lo mejor 
posible la fachada y el entorno de 
la iglesia". Para Pastor "ahora solo 
falta que Conselleria cumpla su 
palabra y ponga a punto, de una 
vez por todas, el campanario de la 
misma, tal como prometió".
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EDUCACIÓ

Les instal·lacions que ocupava 
l'escola L'Arc a les Cases del 

Senyor han passat a albergar la 
que ja és l'Agència de lectura de 
pedanies, un espai que estarà 
al càrrec dels propis veïns que 
s'encarregaran de l'autogestió del 
centre. Els usuaris podran trobar 
als seu abast publicacions per a to-
tes les edats, ja que s'ha  habilitat 

tant un espai per als adults com 
per als lectors més xiquets. El 23 
d'abril està previst que s'inaugure 
oficialment aquesta Agència per 
a pedanies que passa a ampliar 
així els serveis per aquests veïns. 
A banda d'acollir l'Agència de 
lectura, l'antiga escola de l'Arc  és 
ocupada també pels participants 
en el Taller de Memòria.

Habilitada una Agència de 
lectura per a pedanies

PEDANIESSANITAT

Assemblea de Donants

La regidora de Sanitat, Caridad 
García, va assistir el passat 

21 de març a la XXV Jornada de 
delegats de la ADSPA, Associació 
de Donants de Sang de la pro-
víncia d'Alacant i IX Assemblea 
General Ordinària de Donants de 
Sang, que es va celebrar a Villena. 
La cita va servir per a compartir 
experiències que contribuïsquen 
a millorar les donacions de sang 
en la província, un gest que s'ha 
vist reduït considerablement en 

les últimes convocatòries i que 
és necessari impulsar donada la 
necessitat de reserves de sang en 
els hospitals. Els diferents mu-
nicipis participants en aquesta 
Assemblea van repassar les actua-
cions realitzades en aquest sentit, 
al temps que van manifestar el 
compromís de seguir fomentant 
les donacions entre la població, 
donada la importància de les 
mateixes per a malalts i possibles 
accidentats. 

El pròxim 25 d'abril els centres 
educatius de les Valls del 

Vinalopó celebraran una nova 
edició de la Trobada d'Escoles 
en Valencià, en aquesta ocasió, 
a Petrer. El lema elegit enguany 
ha estat "L'escola que volem", 
en referència a l'escola que ens 
estimem, una escola que eixirà al 
carrer a les diferents comarques 
per viure com cal aquesta festa 
lúdica i reivindicativa on l'estima 
lingüística és l'eix central de la 
celebració. Fonamental com cada 
edició, en aquesta convocatòria 
serà la col·laboració dels pares i 
mares a través de les AMPES que 
tenen un paper destacat en l'èxit 

Els col·legis monovers es preparen per a la Trobada

Taller a la Trobada d'Escoles en valencià 2014.

Petrer rebrà el pròxim 25 d'abril  als col·legis de la comarca en la celebració de la Trobada d'Escoles en Valencià.

de les Trobades. Des dels diferents 
centres educatius es preparen els 
tallers que s'ofertaran als par-
ticipants en aquesta Trobada 
d'escoles on, a banda de manua-
litats, no faltaran tampoc altres 
tipus d'activitats d'animació, les 
parades on ampliar la biblioteca 
particular de cadascú amb títols 
en valencià ni tot allò impres-
cindible per a passar una jornada 
d'allò més completa amb la mira-
da posada en la importància de la 
nostra llengua.

 Des de bon de matí l'animació 
està garantida a la localitat de 
Petrer que acollirà aquesta festa 
per la llengua.

L'antiga escola de L'Arc acull aquesta Agència de lectura.
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PUBLICACIONS

Presentació de llibres per abril

La vinculació de Natxo Vidal 
amb la poesia no és nova, de 

fet Ícaros desorientados és el seu 
tercer poemari. La novetat en 
aquesta ocasió, això sí, està en 
el fet que s'haja animat a pre-
sentar oficialment el seu treball 
a Monòver ja que fins ara havia 
optat per fer-ho exclusivament 
a altres poblacions. El passat 26 
de març, Vidal presentava aquest 
poemari al Museu Ramón Gaya 
de Murcia però el pròxim 24 
d'abril ho farà també ací, a la Casa 
de Cultura. A l'acte, programat 
per a les 20:30 h, intervindran 
Isabel Lizarán, professora de Li-
teratura de l'IES Enric Valor, que 
serà l'encarregada de presentar la 
publicació, l'autor del llibre i José 
María Ramón que posarà veu 
i música a alguns dels poemes 
inclosos al llibre. 

Però, uns dies abans, també a 
l'auditori de la Casa de Cultura, 
tindrà lloc la presentació d'altre 

Fins al 4 de maig ha quedat 
obert el termini de presenta-

ció de treballs per a la Revista de 
Festes 2015, publicació que un 
any més arribarà a les llibreries 
a finals de juliol després de l'acte 
de presentació que es portarà a 
terme a la Casa de Cultura. Els 
interessats a col·laborar hauran 
de presentar els seus escrits, 
dins del termini establert, bé 
a través de correu electrònic a 
l'adreça fiestas@monovar.es o bé 

dirigint-se a la Regidoria de Festes 
de l'Ajuntament. Als articles pu-
blicats als diferents apartats de la 
Revista se sumaran, com sempre,  
el guió d'actes, els saludes, la sec-
ció dedicada a les components de 
les Corts d'Honor i la publicitat, 
fonamental per al finançament 
d'aquesta publicació.

Pel moment, ja han començat 
a arribar els primers articles de 
col·laboradors habituals que un 
any més no volen deixar passar 

l'oportunitat de formar part 
d'aquest projecte, al temps que ha 
començat també el procés de se-
lecció de fotografies que puguen 
contribuir a un major lluïment de 

la Revista, en apostar-se fort per la 
fotografia en els últims anys.

Per a qualsevol consulta poden 
dirigir-se a la coordinadora de la 
Revista a l'ajuntament.

FESTES

Obert el termini de 
presentació de treballs 
per a la Revista de Festes 

Presentació de la Revista de Festes 2015. Foto: Hermanos Quiles.

Natxo Vidal presenta el seu tercer poemari Ícaros desorientados i Carlos Maluenda s'estrena 
amb Jirones del alma, dues presentacions que s'inclouen dins de la programació cultural.

Iker amb la seua família, el director del 
R. Leal i l'Alcalde en l'acte de lliurament.

PREMI

Extraordinaris 
de Primària

El jove monover Iker Díaz 
Martínez, alumne del col·legi 

Ricardo Leal, va rebre el premi 
que li va estar atorgat per la Con-
selleria dins de la convocatòria 
Extraordinaris de Primària al 
rendiment acadèmic. Iker ha es-
tat així un dels 468 xiquets de la 
província que enguany han rebut 
aquest guardó que reconeix el tre-
ball d'aquells estudiants que van 
acabar el curs 2013-14 amb una 
nota mitjana de deu en l'etapa de 
Primària. Des de les pàgines d'El 
Veïnat, felicitats per a Iker.

llibre de poemes, en aquest cas 
signats per Carlos Maluenda. Els 
poetes Juan Benito Rodríguez 
y Esther Abellán presentaran el 
primer treball de Maluenda en 
un acte que també tindrà el seu 
recital, amb  el qual es comptarà 
amb la col·laboració de l'Escola 
d'Arts Escèniques Adán Rodrí-

guez. Serà el divendres 17 d'abril 
a les 20:15h.

Abril, mes del llibre per 
excel·lència, ens deixa així dues 
noves publicacions d'autors 
monovers que compaginen la 
creació amb altres tasques com 
ara la política, encara que en 
bancades diferents.
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Entrega de premios del III concurso de carteles
IGUALDAD

Los trabajos participantes en el 
concurso de carteles organi-

zado por tercer año consecutivo  
con motivo del Día de la Mujer,  
invadieron la sala del Kursaal 
Fleta a principios de Marzo. La 
novedad de la convocatoria fue 
la ampliación de participantes a 
los alumnos de ESO no solo del 
IES Enric Valor sino también del 
centro concertado Divina Pasto-
ra. En ambos casos, los alumnos 
acudieron a la inauguración de 
la exposición acompañados por 
los directores de los centros y por 
los profesores de dibujo que han 
colaborado en la coordinación de 
esta actividad promovida desde 
las concejalías de Igualdad y 
Educación.

Más de sesenta trabajos fueron 
los presentados por el alumnado, 
optando finalmente el jurado 
por otorgar el primer premio 

en primer ciclo a Carles Botella 
Giménez, y el segundo premio a 
Cristina Saavedra Fito. Mientras 
que en segundo ciclo el primer y 
segundo premio fueron respecti-
vamente para Remedios Mª López 
Vicente y para Almudena Ramos 
Vega. Los premiados recibieron 
el premio de manos del Alcalde, 
quien recordó a los presentes 
que el Día de la Mujer no debe 
ceñirse a una fecha concreta en 
el calendario y felicitó a los par-
ticipantes por su respuesta a esta 
convocatoria.

La edil de Igualdad y los 
directores de ambos centros edu-
cativos también intervinieron en 
el acto, que se cerró con la entrega 
de diplomas a los participantes. 
Tras la inauguración de esta ex-
posición, los actos siguieron con 
una comida de hermandad y una 
representación teatral.

Como estaba previsto, la 
programación diseñada para 

conmemorar el Día Internacio-
nal de la Mujer Trabajadora se 
cerró el domingo 8 de Marzo 
con una actividad al aire libre 
que tuvo el Monte Coto como 
fondo. Un autobús trasladó a 
las participantes  a primera hora 
de la mañana hasta el Aula de la 
Naturaleza de la pedanía de Casas 
del Señor, donde posteriormente 
todas ellas compartieron una 
chocolatada preparada desde las 
Asociaciones de la Tercera Edad 
de Monóvar y de las pedanías de 
Casas y Xinorlet. Acto seguido, 
el Director-Conservador del 
Paraje Natural Monte Coto, Luis 
Enrique Samper, se reunió con 
las participantes para avanzar 
algunos detalles respecto a la ruta 
elegida que llevó a los que toma-
ron parte en esta actividad hasta 

El Coto como escenario en el Día de la Mujer

la zona del Almorquí. Asimismo, 
durante el trayecto se realizaron 
diferentes paradas en puntos 
estratégicos donde Samper fue 
exponiendo detalles diversos 
del entorno. Aunque la mayoría 

del grupo siguió la ruta hasta el 
final, también hubo quien optó 
simplemente por visitar la peda-
nía o por compartir tertulia en 
las instalaciones del Aula de la 
Naturaleza en un día donde la 

La ruta terminó en la zona del Almorquí.

temperatura también contribuyó 
al éxito de esta actividad al aire 
libre. Tanto la edil de Igualdad, 
Caridad García, como las res-
ponsables de las áreas de Medio 
Ambiente y Bienestar Social, que 
no faltaron a la cita, valoraron 
de forma positiva esta iniciativa 
que contó también con la parti-
cipación de otros miembros del 
gobierno y oposición.

Almuerzo en el Aula de la Naturaleza.
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EDUCACIÓ

Dos van ser les sessions 
plenàries protagonitzades 

pels alumnes dels col·legis mono-
vers que van participar en aquesta 
activitat promoguda des de la 
Regidoria d'Educació. Prèviament 
als plens, es va realitzar un sorteig 
entre els alumnes participants per 
tal d'elegir a aquells que exerci-
rien com a Alcaldes, secretaris i 
interventors, els quals  dies abans 
van visitar l'ajuntament per 
informar-se sobre quin seria el 
seu paper al Ple. 

Malgrat els nervis propis 
d'enfrontar-se davant una situa-
ció desconeguda i algun que altre 
oblit d'últim moment, en general  
els components d'aquestes cor-
poracions ecolars van defensar 
a la perfecció el seu paper i van 
aconseguir que s'aprovaren per 
unanimitat la totalitat de punts 
que havien defensat prèviament. 
Amb un format no tan estricte, 
on es van permetre que també se-
cretaris i interventores aportaren 
les seues propostes a Ple, amb-
dues sessions es van tancar amb 
el torn de precs i preguntes en el 
qual el públic va poder plantejar 
també aquelles qüestions que  
van considerar oportunes.

Mentre els alumnes elegits per 
a formar part de la corporació 
exposaven els punts de l'ordre 
del dia, la resta de companys 
seguien atentament des de la sala 
el transcurs d'aquestes sessions, 
trencant el silenci únicament en 
el moment en què els punts eren 
aprovats. 

CORPORACIONS
Les corporacions van estar 
formades per alumnes de sisé de 
primària dels col·legis Cervantes, 
Escriptor Canyís i Divina Pastora, 
i per alumnes de cinqué del 
col·legi Azorín, els quals prèvia-
ment havien tractat a classe els 
temes que havien estat elegits per 
a aquestes dues sessions i havien 

Components de la corporació al primer ple que es va portar a terme.

Components de la corporació al segon ple que es va portar a terme.

Les propostes dels més jóvens al Ple 
Els escolars monovers van ocupar el govern municipal per unes hores i van plantejar propostes d'allò més interessants.

L'Alcalde i la interventora van rebre als xiquets que ocuparien els seus càrrecs al Ple.

plantejat les propostes que volien 
foren traslladades al Ple per a la 
seua aprovació. La primera de 
les sessions que començava a 
les 9:30h va estar presidida per 
la xiqueta Veda Celia Verdú en 
qualitat d'Alcaldessa, mentre 
que Mario Gil Payá va defensar 
perfectament el seu paper de 
secretari i Rosa María Mira va 
exercir com a interventora. Poc 
més tard, a les onze del matí, 
s'obria la segona sessió. En aquest 
cas, encapçalada per la xiqueta 
Alba María Gandía  com a Alcal-
dessa, per la interventora Paola 
García i com a secretària Blanca 
Amat, qui va assessorar en tot 
moment a la perfecció a la seua 
companya alcaldessa.

PROPOSTES
Entre els punts a debatre, la 
violència i falta de respecte, els 
hàbits de vida saludable, la segu-
retat vial, les alternatives a l'oci o 
la participació infantil a les festes 
de setembre. Punts al voltant dels 
quals van realitzar propostes en 
alguns casos molt interessants, 
com la referent a la creació d'una 
comissió encarregada de mediar 
i treballar la violència, d'altres 
molt curioses com canviar els 
productes de les màquines expe-
nedores del pavelló i piscina per 
altres més saludables, i moltes 
centrades en les activitats d'oci 
i temps lliure on van deixar de 
manifest la necessitat de més 
activitats i opcions per als jóvens 
d'aquestes edats. Així mateix, no 
va quedar de costat l'atenció al 
medi ambient  o a l'esport, amb 
propostes com l'organització 
d'unes miniolimpíades a nivell 
local. Major vigilància policial de  
determinades zones on fins i tot 
apostaven per la instal·lació de 
càmeres de vigilància o treballs 
a la comunitat per als qui facen 
malbé el mobiliari urbà van ser 
altres dels plantejaments al Ple.
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POLICIA

Renovació de punts 
indicatius deteriorats

De visita a l'Ajuntament

Els alumnes amb l'Alcalde durant la seua visita a l'Ajuntament.

Els alumnes de tercer del 
col·legi públic Azorín van 

visitar l'Ajuntament, on els va 
rebre l'alcalde, Natxo Vidal, per 
tal d'atendre les seues consultes. 
La visita s'emmarcava dins del 
projecte que segueixen a l'aula 
actualment i on Monòver és l'eix 
central. A banda de l'Ajuntament, 

el grup ha visitat també en les 
últimes setmanes altres llocs 
emblemàtics com la Casa Museu 
Azorín, al temps que a classe 
han portat a terme un taller de 
realització de maquetes de dife-
rents edificis del municipi que 
una vegada acabades han quedat 
exposades a la Biblioteca Pública.

Una vesprada completa

Complint amb la tradició, 
amb motiu de la celebració 

de Sant Josep no va faltar la 
tradicional bunyolada al Club 
de Convivència. Un any més, 
els socis van donar compte dels 
bunyols i del xocolate que van 

preparar els membres de la Junta 
Directiva. Enguany, això sí, amb 
més ajuda que en altres ocasions 
per allò de que les eleccions estan 
pròximes. La vesprada es va viure 
com una autèntica festa i es va 
tancar amb ball i tot.

EDUCACIÓ

BUNYOLADA

Dos dels cartells substituïts. 

Des de la Regidoria delegada 
de Trànsit, que obstenta 

Carolina Albert, es va plantejar 
el canvi i adequació de cartells 
orientatius i informatius de la 
zona que presentaven un estat 
de deteriorament considerable. 
Els cartells objecte d'aquesta 
actuació estaven situats a la 
Pedrera, Canyaeta i Manyà, i a 
conseqüència de les inclemències 
del temps, eren pràcticament 
imperceptibles i per tant no 
complien amb l'objectiu inicial 

El passat mes de març molts 
van ser els qui van voler 

acompanyar la família i donar 
l'últim adéu a Jaime Detell, una 
persona molt coneguda al poble. 
D'una banda per regentar un 
establiment de confecció al 
municipi i d'altra, per la seua vin-
culació durant anys a la política 
i a l'esport local. Deltell va ser 
candidat a l'Alcaldia pel PP i va 
exercir com a regidor, ocupant-se 
de les àrees de Festes, Urbanisme 
i Esports.

Així mateix, no menys im-
portant va ser la seua etapa com 
a directiu del Monóvar Club 
Deportivo. Durant el seu càrrec  
com a President del Club, el 

fútbol local va viure moments 
d'èxits i ascensos consecutius, 
aconseguint en la temporada 
85-86 que l'equip passara de cate-
goria Preferent a Tercera Divisió, 
on es mantindria durant dues 
temporades.

Ens va deixar Jaime Deltell
OBITUARI

de facilitar informació als ciuta-
dans. Una vegada efectuats els 
corresponents informes de neces-
sitat per part de la Policia , s'ha 
procedit al canvi i instal·lació 
dels nous cartells informatius 
que han sigut confeccionats amb 
plaques d'alucubond gravades 
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SETMANA SANTA

Les confraries monoveres van fer novament que la Setmana Santa a Monòver lluïra al màxim a les diferents processons.

Imatge de Jesús Cautivo.

El Diumenge de Rams va donar 
la benvinguda a la Setmana 

Santa amb unes magnífiques 
temperatures que van convidar 
a  eixir al carrer per acompanyar  
al "burret" amb les tradicionals 
palmes. Xiquets i grans van rebre 
així amb la millor cara l'inici 
d'unes festes que es prolongaran 
fins el pròxim dilluns amb la 
celebració del Dilluns de Sant 
Vicent, però que ja han deixat 
enrere els actes centrals com han 
sigut, un any més, les processons. 
Després de mesos d'assajos les 
diferents confraries van poder 
gaudir sense problemes dels seus 
dies grans, encara que en algun 
cas s'haguera d'optar per alguna 
modificació puntual respecte al 
trajecte inicial. Aquest va ser el 
cas de la processó de Jesús Cauti-
vo, la qual va haver de variar un 
poc el recorregut en l'ermita de 
Santa Bàrbera com a conseqüèn-
cia de les obres que es portaven a 
terme a la part davantera després 
que les pluges de les últimes       
setmanes ocasionaren la caiguda 
de part del mur del mirador. A 
banda d'això, la programació va 
transcórrer amb normalitat i al 
llarg de tota la setmana les imat-
ges van eixir al carrer com estava 
previs. Enguany, a més, sense 
necessitat d'estar pendent de les 
prediccions metereològiques. 
Tal volta això també va influir 
a l'hora que molts optaren per 
viure la Setmana Santa fora del 
poble notant-se, especialment en 
Divendres Sant, menys afluència 
de públic que en anys anteriors.  
No obstant això, també han sigut 
molts els que, al contrari, han 
tornat al poble aquests dies per 
gaudir d'una Setmana Santa on 
les processons han sigut protago-
nistes una vegada més.

Després de mesos d'assajos, 
tot va eixir segons el previst i 
les diferents confraries van fer 

Una Setmana Santa de nivell

Nuestro Padre Jesús.

El Cristo va presentar enguany imatge renovada després de ser restaurat.

que cadascuna de les eixides al 
carrer lluïren al màxim. Una 
vegada més, els adorns florals 
van contribuir a potenciar la 

bellesa de les imatges mentre la 
música de les bandes de cornetes 
i tambors  va  tenir també la 
seua part de responsabilitat en el 

major lluïment de les processons, 
especialment en les entrades i 
eixides de les imatges de l'església, 
un dels moments més seguits pels 
ciutadans. 

No van faltar enguany tampoc  
senzills però sentits homenatges 
d'alguna confraria a confrares 
que ens han deixat al llarg dels 
últims mesos, ni novetats com ha 
estat en aquesta edició la imatge 
renovada del Cristo després de la 
restauració de què va ser objecte 
la talla mesos enrere.

Cal destacar també l'increment 
en la participació infantil en totes 
les confraries, algunes d'elles 
ja amb les bandes de tambors 
també menudes donada l'afició 
dels més xiquets per aquesta 
pràctica. Prova d'això també 
l'elevada participació que va en-
registrar enguany la tamborrada 
que Dissabte Sant de matí va 
recórrer la població. Un acte que, 
a poc a poc, ha anat aconseguint 
participants a un ritme destacat.

El punt i final, com sempre, el 
va posar el tradicional encontre a 
la plaça de la Malva i, prèviament, 
la processó més matinera de l'any 
per traslladar la Mare de Déu fins 
al domicili del carer Major que 
l'acull cada Diumenge de Pasqua. 
Un trasllat que, malgrat l'horari, 
compta amb els seus fidels any 
rere any i que també té un sentit 
especial per als components de 
l'agrupació musical La Artística. 

A partir d'ací, canvi de registre 
i d'indumentària per gaudir 
al màxim dels dies de mona 
abans de tornar a la normalitat, 
encara que de segur les confra-
ries començaran aviat amb les 
valoracions i amb les propostes 
de cara a la propera Setmana 
Santa. Mentre, això sí, farem altre 
parèntesi aquest cap de setmana 
amb motiu de la celebració de 
Sant Vicent per a acomiadar-nos 
com cal de la Pasqua.



12 | El Veïnat ABRIL 2015

FESTES

Tot a punt per a l'elecció de les Reines 2015
El dissabte 2 de maig es revelarà 

el nom de les que passaran a 
ser les Reines de Setembre 2015 
en el transcurs de l'acte d'elecció 
que es portarà a terme al Teatre 
Principal a les huit de la vesprada 
i que estarà conduït pel monover 
José Emilio Carbonell Prats.

Des de l'organització s'ultimen 
tots els detalls per tal que l'acte 
lluïsca el màxim possible i que 
les candidates s'emporten un bon 
record del que serà el primer acte 
com a components de les Corts 
d'Honor Major i Infantil  Setem-
bre 2015.

La novetat respecte a edicions 
anteriors és que aquesta no serà 
la primera presa de contacte 
entre les candidates i el jurat, ja 
que amb anterioritat ambdues 
parts  mantindran una trobada 
que servirà també de sessió foto-
gràfica, en aquesta ocasió, amb la 
indumentària tradicional mono-
vera en optar-se perquè enguany 

Un moment de l'elecció 2014. Foto: El jardinet.

les xiquetes i jóvens elegides com 
a representants de la festa apare-
guen a la Revista de Festes també 
de monoveres. El dia elegit per a 
aquesta jornada serà el pròxim 18 
d'abril, i el jurat ja començarà així 
a fer les seues valoracions de les 
possibilitats d'unes i altres per a 

ocupar el càrrec de Reina Major 
i Infantil.

Entre les candidates a Reina 
Major enguany es troben les 
joves Idoia Ríos Gisbert, Davinia 
Máñez Fernández, Silvia Corbí 
Tortosa, Ana Díez Pina, Melani 
Sánchez Albert, Marisa Sala Gran 

i Mª Reme Bernabeu Marhuenda. 
Així mateix, en el cas de la Cort 
Infantil, estarà formada per les 
xiquetes Julia Molina Martínez, 
Andrea Llosá Maestre, Lidia 
Monzó Pastor, María Gimeno 
Navarro, María García Deltell, 
Marina Quiles Verdú i Alba Torres 
Silvestre.

A l'elecció es comptarà amb les 
actuacions de la Kustom Revival 
Band acompanyats per Toni 
Cucarella, Marina Picó, i altres 
ballarins del gimnàs Corpore 
que posaran la nota animada en 
aquest acte que, una setmana 
després, es repetirà amb caracte-
rístiques similars però amb altres 
protagonistes, en aquest cas, amb 
les candidates a Reines de Santa 
Bàrbera.

Professionals de la moda i 
l'estilisme, així com representants 
d'altres festes formaran part del 
jurat que elegirà a les Reines de 
les festes de Monòver 2015.

Després de l'excel·lent resposta de públic en el que es va anomenar com el Dia de les Famílies, la Regidoria de Medi Ambient 
llança noves  propostes d'interès al paratge Natural Municipal del Coto per als dies 18, 19  i 26 d'abril.

MEDI AMBIENT

Més propostes per a gaudir del Coto

La pluja dels dies anteriors feia 
perillar l'activitat programada 

per al passat 22 de març al Coto 
però, finalment, l'oratge va donar 
una treva i es va poder portar a 
terme com estava programat. 
El grup espeleològic i el grup de 
muntanya, amb la col·laboració 
també de Xinosa,  van ser els 
encarregats de realitzar aquesta 
activitat organitzada des de l'àrea 
de Medi Ambient. La participació 
va ser molt bona i xiquets i grans 
van poder gaudir de les propostes 
plantejades al llarg del matí. La 
ruta guiada pel paratge va resultar 
d'allò més interessant per als vora  

quaranta participants que van 
formar aquest grup, mentre els 
més menuts van traure el màxim 

profit a les proves d'escalada i 
tirolina preparades per a ells. 
Una jornada molt completa 

que va resultar tot un èxit i 
que tindrà continuïtat ara amb 
altres alternatives programades 
per als dies 18,19 i 26 d'abril. El 
dissabte 18 tindrà lloc l'activitat 
preparada des del grup fotogràfic, 
per passar al dia següent a una 
nova ruta preparada des del grup 
naturalista Heliaca que incidirà 
sobre l'impacte dels incendis al 
Coto. La programació d'abril es 
tancarà el 26 amb altra ruta, en 
aquest cas, guiada per Mª Angeles 
Alonso, professora de botànica 
a la Universitat d'Alacant, qui 
centrarà aquesta activitat en la 
interpretació de la vegetació.
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CULTURA

Homenaje a Azorín

Un momento de la visita a la Casa Museo Azorín.

Acto en la tumba del escritor.

El  pasado 2 de marzo, 
coincidiendo con el 48 

aniversario de la muerte de José 
Martínez Ruiz "Azorín", se rindió 
un sencillo homenaje al escritor 
monovero que comenzó con una 
visita a las instalaciones de la Casa 
Museo  por parte de los alumnos 
de las Aulas de la Tercera Edad 
de la Universidad de Alicante. 
El director del Museo, José Payá, 
acompañó a los componentes de 
este grupo por las diferentes salas, 
ejerciendo también de guía en el 
recorrido el profesor Antonio 
Díez Mediavilla, que se desplazó 
hasta Monóvar junto a sus alum-
nos y a la directora del centro. 

La edil de Cultura, Lourdes 
Pastor, también estuvo presente 

y obsequió a los visitantes con un 
busto de Azorín antes de firmar 
en el Libro de Honor del museo 
donde dejó escrito que "Monóvar 
no se entiende sin Azorín, ni Azo-
rín sin Monóvar". Acto seguido, 
la visita continuó en el cemen-
terio municipal, ante la tumba 
del escritor donde previamente 
se había depositado un centro de 
flores y donde Díez Mediavilla 
dio lectura a un capítulo de Los 
pueblos que los alumnos siguieron 
con interés. Una vez finalizado el 
acto en el cementerio, los visitan-
tes continuaron la jornada con 
una visita a la bodega de Salvador 
Poveda y con una comida en el 
Casino que puso el punto final al 
programa.

PREMIO

Fernando Delgado 
Premio Azorín 2015La Casa Museo Azorín y la tumba del escritor monovero 

sirvieron de escenario para los actos de homenaje en el 
cuarenta y ocho aniversario de su muerte.

La vigesimotercera edición del 
premio Azorín de Novela, 

organizado por la editorial Pla-
neta y la Diputación de Alicante, 
volvió a reunir en el ADDA a 
representantes del mundo de la 
cultura y la política en un acto 
conducido por la periodista Ana 
García Lozano. En el transcurso 
del mismo, el público pudo 
disfrutar de las voces del coro 
de cámara Contrapunctum, que 
sorprendieron a los presentes al 
no ocupar el escenario durante su 
actuación sino el patio de buta-
cas. En el escanario sí pudo verse 
la interpretación del actor José 
Sánchez Bernabeu, caracterizado 
como el escritor monovero, y 
también a la encargada de invitar 
a los presentes a sentir las histo-
rias a través de su interpretación 
con el arpa. Todo minutos antes 
de que tomara la palabra la pre-
sidenta de la Diputación y el 
presidente del jurado para dar a 
conocer el nombre del premiado 
en esta edición. 

De un total de 215 novelas 
presentadas, solo diez llegaron a 
la última fase, dos de ellas pro-
cedentes de la provincia de 
Alicante. Pero, finalmente, el 
galardón fue para el periodista 
canario Fernando Delgado, que 

La edil de Cultura junto al director de la Casa Museo y representantes de Planeta.

presentaba su obra bajo el seudó-
nimo de Juana Dantisco y el título 
Las puertas de Bruselas, aunque el 
título original  es Sus ojos en mí. 
Una historia que definió como de 
"amor confuso entre Santa Teresa 
de Jesús y Jerónimo Gracián", un 
intento de humanizar a la Santa 
"porque  es un personaje que se 
ha estereotipado mucho. Siempre 
se la muestra en éxtasis y sin em-
bargo era una mujer activísima". 

La edil de Cultura, Lourdes 
Pastor, acudió al acto en 
representación del Ayuntamien-
to, mientras que el monovero 
Rafael Poveda también ocupó un 
lugar destacado como miembro 
de la comisión lectora de este Pre-
mio literario, uno de los mejores 
dotados, con 45.000 euros para la 
novela ganadora.

El ganador Fernando Delgado.
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IGUALTAT

El color arriba al Centre de Salut de Monòver

Juan Carlos Botella, alumne 
del Centre Ocupacional El 

Molinet, és l'autor del colorit 
mural que penja ja de les parets 
del Centre de Salut de Monòver. 
En l'elaboració d'aquest mural, 
l'autor ha comptat amb la 
col·laboració de Xavi García, qui 
ha destacat que ha estat un plaer 
formar part d'aquest projecte que 
ha suposat "la convivència de dos 
artistes amb diferent formació 
però amb la mateixa passió". 

El punt de partida d'aquesta 
història radica en l'obtenció d'un 
premi per part de Juan Carlos 
Botella, qui rebia una dotació 
econòmica que havia d'invertir-
se en un taller que va derivar 
en la realització de dos murals, 
un perquè quedara ubicat al 
Centre de Salut de Monòver i 
altre al Centre Social Casa del 
Cisco d'Asp, localitat on resideix 
Botella.

No era aquest el primer premi 
per aquest alumne, en tant que 

Un alumne del Centre Ocupacional el Molinet  autor del colorit mural que s'ha instal·lat al Centre de Salut de Monòver.

Inauguració del mural al Centre de Salut de Monòver.

Integrants de la Junta Directiva de l'orquestra de Pols i Púa.

han estat diferents els guardons 
que ha rebut els últims anys pel 
seu treball, un treball d'allò més 
fructífer on tenen cabuda tant els 
paisatges com els retrats, fins i tot 
de personatges tan coneguts i dis-
pars com José María Aznar o Mª 
Teresa Campos. Això sí, en tots 

ells un element clau: el colorit, 
que tampoc falta als dos murals  
realitzats ara en col·laboració 
amb Xavi Garcia, qui ha valorat 
com molt interessant "la con-
junció d'un art totalment innat 
amb altre més acadèmic". Segons 
Xavi, no ha volgut implantar cap 

imposició en les tècnicques de 
l'autor, simplement orientar-lo 
en el procés tècnic que suposava 
traslladar a un format gran el que 
ell abans havia dibuixat a xiqueta 
escala. Per a Xavi el paper ha 
sigut d'acompanyament perquè 
el resultat final fóra el que es pot 
apreciar als murals que ja ocupen 
els llocs elegits per a ells.

Els dibuixos seleccionats for-
men part de l'extensa col·lecció 
de treballs realitzats per Juan 
Carlos qui en tot moment es va 
mostrar molt satisfet pel resultat 
final i pel fet que la seua obra 
quedara exposada a dos espais on 
l'afluència de públic és constant.

En la presentació dels murals, 
l'autor va estar acompanyat per 
representants d'El Molinet, així 
com per la regidora d'Igualtat 
de Monòver i per les regidores 
de Benestar Social de Monòver i 
Asp, les quals van felicitar a Juan 
Carlos pel seu treball i a Xavi per 
la seua implicació en el projecte.

CULTURA

L'orquestra de Pols i Púa ja té Junta Directiva
La recent constituïda Orques-

tra de Pols i Púa "Francisco 
Alvillar" compta ja amb la seua 
Junta Directiva presidida per José 
Hernández. Juntament amb ell 
formen part d'aquest grup Anna 
Giner com a vicepresidenta, José 
María Monzó com a secretari i 
Ricardo Allepuz com a tresorer. La 
Junta es completa amb els vocals: 
Consuelo Bellot, José Borrell, 
Carlos Maluenda, Inmaculada 
Aguilar, Laura García, Juan Ga-
briel Díez, María Victoria Bernabé 
i Èlia Armero. La constitució de la 
directiva és un pas més en aquest 
camí que acaben d'iniciar i en el 
qual assenyalen que estan comp-

tant amb tot el suport per part 
del  govern municipal, dels veïns 
i també amb la col·laboració 
de La Artística que els ha cedit  
instruments i materials que pel 
moment no poden adquirir.

Així mateix, un dels projectes 
més immediats de la formació és 
l'elecció d'un logotip que els iden-
tifique, motiu pel qual en breu 
publicaran les bases d'un concurs 
obert a tots aquells que vulguen 
participar en aquest procés de 
selecció de la imatge que els 
representarà en el futur. Tot sense 
oblidar que continuen els assajos 
amb l'esperança d'anunciar aviat 
la data en què portaran a terme 

el concert de presentació oficial 
d'aquesta Orquestra, els compo-

nents de la qual es mostren d'allò 
més il·lusionats amb la iniciativa.
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S'obri el procés 
d'admissió d'alumnes

EDUCACIÓ

Conselleria obri el procés d'admissió d'alumnat en Infantil i 
Primària per al pròxim curs escolar del 8 al 14 de maig.

Conselleria ha optat enguany 
per endarrerir el calendari 

d'admissió d'alumnes respecte a 
l'any passat en establir el termini 
de presentació de sol·licituds per 
a Infantil i Primària del 8 al 14 
de maig, mentre que es manté 
la matriculació per a l'última 
setmana de juny, una vegada 
finalitzades les classes als centres.

Els col·legis de la localitat han 
portat a terme en les últimes 
setmanes tres jornades de portes 
obertes per afavorir als pares i 
mares dels futurs alumnes de 
tres anys que coneguen les seues 
instal·lacions i projectes, i per 
contribuir així a l'elecció d'un o 
altre centre. Ara, toca valorar les 
diferents opcions i decantar-se 
per una o altra alternativa per tal 
de tenir-ho clar abans que s'inicie 
aquest procés d'admissió.

La data d'inici serà el 8 de maig 
però, un dia abans, es convocarà 
als interessats a una reunió in-
formativa a la Casa de Cultura, a 
la qual se'ls facilitaran també els 
impresos que hauran d'entregar 
als centres que elegisquen com 
a primera opció per als seus fills. 
La data límit per a la presentació 
d'aquesta sol·licitud serà el 14 de 

maig, continuant posteriorment 
el procés amb la comprovació 
de duplicitats, la baremació de 
les sol·licituds i la remissió a 
les comissions d'escolarització 
dels llistats d'alumnes admesos 
i no admesos, amb les quals 
s'elaboraran els llistats provisio-
nals que es publicaran el 10 de 
juny per a Infantil i Primària. 
Així mateix, una vegada finalitzat 
el procés de reclamacions i una 
vegada ateses aquestes, el 17 de 
juny es publicaran als centres les 
llistes definitives d'alumnat ad-
més i es donarà pas a l'últim pas 
del procés que és la formalització 
de matrícula, del 22 al 29 de juny 
per a Infantil i Primària.

D'altra banda, pel que fa a Se-
cundària i Batxillerat, el termini 
de sol·licituds serà del 25 de 
maig a l'1 de juny, mentre que la 
matrícula s'haurà de presentar els 
dies 7 i 8 de juliol. En Formació 
Professional, tant de Grau Mitjà 
com Superior, i en FP Bàsica, el 
termini començarà el 21 de maig  
i acabarà l'1 de juny; i en els Pro-
grames Formatius de Qualificació  
Bàsica serà entre el 27 i 29 de 
juliol. Així doncs, a partir d'ara 
caldrà estar atents als terminis.

Las ediles de Turismo e Industria acudieron al acto de 
presentación de la Ruta del Vino de España en el MUBAG.

Representantes de los establecimientos monoveros pertenecientes a la Ruta.

El Museo de Bellas Artes Gra-
vina, MUBAG, de Alicante 

acogió el acto de presentación 
de la Ruta del Vino de Alicante 
como Ruta del Vino de España, 
un producto turístico que se defi-
nió como "joven pero con toques 
de crianza" y que se convierte en 
una alternativa más de la Costa 
Blanca que despierta mucho 
interés en los turistas con in-
quietudes en la cultura del vino. 
Todo un logro que, como quedó 
de manifiesto en el acto, se ha 
materializado gracias, entre otras 
cosas, a la implicación de los 
municipios que integran la ruta 
y entre los que se encuentra Mo-
nóvar, así como por la apuesta de 
las empresas que ofrecen el mejor 
producto y servicio.

El acto contó con la presencia 
del vicepresidente del Consell, 
José Císcar, así como con repre-
sentantes de otras instituciones 
y los miembros de la Junta Di-
rectiva de la Ruta del Vino de 
Alicante, organismo del que 
forma parte Monóvar represen-
tado en dicha Junta por la edil 
de Turismo Anna López, quien 
asistió al acto acompañada por la 
edil de Industria Caridad García.

Asimismo, los empresarios 

Anna López y Cari García en el acto.

TURISMO

La Ruta del vino como 
producto turístico

implicados en esta experiencia 
enoturística también tuvieron 
su reconocimiento en el acto, 
destacando entre ellos a repre-
sentantes de los establecimientos 
locales que forman parte de la 
Ruta como los restaurantes Xiri, 
Nou Racó y Manyà  y la bodega 
Santa Catalina del Manyà.

Se resaltó así la importancia 
de la cooperación entre los 
colectivos empresariales y las 
instituciones públicas para la 
consecución de la certificación 
como Ruta del Vino de España.



16 | El Veïnat ABRIL 2015

GALA DEPORTE

La gala del Deporte será el 8 de mayo

El viernes 8 de mayo ha sido 
finalmente la fecha elegida 

para la celebración de una nueva 
edición de la Gala del Deporte 
local. Desde la Concejalía de De-
portes se ultiman los detalles para 
este acto, en el transcurso del cual 
se entregarán los premios a los 
clubs y deportistas considerados 
como los mejores de la tempora-
da a propuesta de los diferentes 

clubs y entidades deportivas que 
previamente presentarán a 
los candidatos. Las diferentes 
modalidades deportivas tendrán 
su espacio y reconocimiento en 
este acto que, como novedad más 
destacada, presenta el cambio de 
lugar de celebración, al optarse 
por trasladar esta cita deportiva 
al pabellón polideportivo. Aun-
que por el momento no se han 

avanzado más detalles, desde la 
Concejalía de Deportes sí se des-
taca que se trabaja en que el acto,  
que comenzará a las 17:30h, 
resulte lo más atractivo posible.

En lo que respecta a la edición 
dedicada a los deportistas más 
jóvenes, ésta se aplaza hasta más 
adelante, haciéndola coincidir 
con la finalización del curso 
escolar.

La Escuela de Fútbol Monóvar Atlético 
tendrá álbum de cromos propio 

El pasado 7 de marzo se cele-
braba la segunda prueba del 

Ultra-Trail-World-Tour en Gran 
Canaria, una carrera de ultra dis-
tancia por montaña  que atrae a 
los mejores corredores del plane-
ta. El recorrido constaba de 127 
Km. con un desnivel de 17.332 
metros acumulado, un trazado 
de una exigencia máxima. En 
la salida casi 800 participantes, 
68 de ellos profesionales. Más 
de la mitad abandonaron por la 
dureza de la prueba, acabando 
344 corredores entre los que se 
encontraba Ramón Sánchez, 
miembro del Grupo de Montaña, 
que entraba en Meta tras 22:56 
horas de carrera y en la posición 
112º de la general, una magnífica 
participación en la misma, pese 
a una lesión en los primeros 
compases de la prueba.

El viernes 24 de abril ha sido 
finalmente la fecha elegida 

para la celebración del homenaje 
al que fuera encargado de la 
cantina del campo de fútbol de 
Las Moreras. El acto, que tendrá 
lugar precisamente en este cam-
po, comenzará a las 18:30 h con 
la presencia de los familiares de 
Silverio Guilló para continuar 
posteriormente con diferentes 
partidos de fútbol sala que en-
frentarán, en primer lugar, a los 
equipos Hato et Huso contra Pin-
turas Yunki, y en segundo lugar  
a los equipos Zepel y Fontanería 
Asensio. El homenaje ha sido 
organizado por el Club Amigos 
de Silverio en colaboración con 
las concejalías de Deportes y 
Servicios.

En recuerdo de 
Silverio

HOMENAJE

La Escuela de Fútbol Monóvar 
Atlético y la Escuela de Fút-

bol La Romana lanzarán en los 
próximos días su propio álbum 
de cromos para la temporada 
2014-15. La colección incluye 
instantáneas de jugadores, téc-
nicos, equipos y directivos que 
integran las Escuelas de Fútbol, 
además de un breve repaso a la 
historia de la institución.  Se trata 
de un ilusionante proyecto reali-
zado por Cromogal, una empresa 
gallega dedicada a la elaboración 
de publicaciones deportivas 

cuyo principal objetivo es dar 
visibilidad a ambas Escuelas, así 
como fortalecer las relaciones y 
vínculos entre La Escuela, su en-
torno y todo el tejido social que 
le rodea. Durante varios meses 
esta empresa ha trabajado mano 
a mano con la Escuela de Fútbol 
Monóvar Atlético y la Escuela de 
Fútbol de La Romana para dar 
forma a la colección de cromos 
que está a la venta en estableci-
mientos autorizados, distribuidos 
en ambas localidades. 

De este modo, los chavales no 

solo intercambiarán cromos de  
sus ídolos deportivos sino que 
podrán intercambiar también 
con sus compañeros cromos don-
de ellos serán los protagonistas.

La colección está compuesta 
por decenas de cromos a todo 
color de los jugadores, directiva 
y cuerpo técnico de todos los 
equipos y categorías, un proyec-
to en el que jugadores, socios, 
directivos, padres, técnicos y pa-
trocinadores compartirán ilusión   
gracias a esta colección  en la que 
todos han puesto su granito.

FÚTBOLCARRERA

Magnífica 
participación

Componentes de la Escuela de Fútbol Monóvar Atlético.
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FÚTBOLJUEGOS ESCOLARES

Ricardo Leal y Canyís primeros 
clasificados en baloncesto

Emocionantes al máximo 
nivel estuvieron las finales 

de baloncesto de los Juegos Es-
colares tanto en categoría alevín 
como benjamín. Los alevines 
fueron los primeros en conocer 
al ganador de esta fase en un 
encuentro que enfrentó a los 
equipos de los colegios Ricardo 
Leal y Escriptor Canyís. A pesar 
de que todos daban por ganador 
al Canyís al mantenerse invicto 
hasta el momento, al final saltó 
la sorpresa, y un Ricardo Leal 
entregado al máximo, hizo que 
la emoción se mantuviera hasta 
el último minuto del encuentro. 
A punto de dar por finalizado 
el encuentro, la victoria no se 
decidía por ninguno de los dos 
equipos, pero un triple por parte 
del Ricardo Leal en los últimos 
segundos dio la sorpresa y la vic-
toria a este equipo, registrándose 
un resultado de 22 a 26.

En esta misma categoría, el ter-
cer y cuarto puesto fueron para el 
Cervantes A y Azorín, al finalizar 
el encuentro entre ambos con un 
resultado de 19 a 42.

El equipo del colegio Ricardo Leal consiguió el primer puesto en la final de baloncesto en 
categoría alevín, mientras que en categoría benjamín el ganador fue el colegio Escriptor 
Canyís. Los Juegos Escolares siguen ahora con el Fútbol 7.

Los partidos de la anterior fase se disputaron en el pabellón.

Por otra parte, en categoría 
benjamín tampoco defraudaron 
las finales donde la lucha entre 
el tercer y cuarto puesto estuvo 
entre los equipos Divina Pastora 
y Azorín A, decantándose la vic-
toria por estos últimos a punto 
de finalizar el partido y con los 
banquillos en pie. Asimismo, ya 
en la final, el público pudo disfru-
tar del encuentro entre Ricardo 
Leal y Escriptor Canyís donde de 
nuevo se repetía la misma igual-
dad en el marcador y tensión en 
la pista y gradas. Se llegaba  casi 
al final del último cuarto con un 

empate y, cuando la prórroga 
parecía inevitable, un triple por 
parte de un jugador del Canyís 
les dio la victoria, saltando los ju-
gadores a la pista para celebrarlo 
con un emotivo abrazo. 

En ambas categorías, los juga-
dores contaron con el apoyo de 
su familiares, que no quisieron 
perderse estos encuentros, en los 
que también se contó la presen-
cia del concejal de Deportes. 

Desde el pasado 20 de marzo 
los Juegos siguen con el Fútbol 
7 en los campos de fútbol Santa 
Bárbara.

Un total de 83 participantes 
tomaron parte en el X 

aniversario del Reto Simbbel 2, 
el concurso de break dance que 
tuvo como escenario el pabellón. 
Los mejores bailarines de esta dis-
ciplina, procedentes de diferentes 
puntos de España, se reunieron 
en  nuestra localidad para parti-
cipar en esta convocatoria que 
llevó, tanto a público como a 
participantes, a disfrutar plena-
mente de varios estilos dentro 
de esta disciplina. El monovero 
Abel Sanz, organizador del acto 
y experto en break, también de-
mostró una vez más su destreza y 
habilidad con este baile.

Esta temporada empezaba 
para el Monóvar C.D. con 

un proyecto muy bonito y espe-
ranzador, componiendo su club 
además de con equipo sénior 
con varios equipos de fútbol base 
(juveniles, cadetes, infantiles y 
alevines), y el trabajo efectuado 
por todos los componentes del 
Club está siendo más que ejem-
plar ya que todos los equipos de 
la base, a falta de poco más de un 
mes, están en situación de ascen-
so en sus respectivas categorías, 
aparte de la gran mejoría que se 
ha notado al primer equipo del 
club desde la llegada a sus filas 
de Roberto Alfonso, además de 
tener en sus filas a máximos go-
leadores en sus categorías como 
Raúl Villora del equipo sénior y 
Daniel Martínez del equipo ca-
dete. Debido al gran trabajo que 
se está efectuando y a los grandes 
resultados obtenidos, el Monóvar 
C.D. ha decidido ampliar sus ba-
ses la próxima campaña con una 
categoría más, la de benjamines. 
El plazo de inscripción se abrió el 
pasado 1 de abril.

Gran trabajo

X aniversario
BREAK

Encuentro en el pabellón.
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Estas fechas preelectorales, por una parte son muy interesantes y po-
sitivas para nuestra ciudad, ya que toda la población tendrá pronto 

la posibilidad de participar en la elección de nuevos concejales. Por 
supuesto sin olvidar cual ha sido la compostura y el comportamiento 
de cada concejal y de cada grupo político que ha participado en esta le-
gislatura, seguramente cada uno de nosotros valoraremos con nuestro 
criterio todo lo sucedido y también las demás propuestas que hagan 
todos los grupos políticos que participen en la siguiente elección.

En la legislatura actual hemos vivido momentos complicadísimos, 
destacando en varios momentos la falta de estabilidad en el gobierno, 
la gran tensión política por falta de humildad y sobra de prepotencias, 
también los cambios de gobierno no por mociones de censura, sino 
por baja de enfermedad. Nuestro deseo es que, por bien de la imagen 
y de los intereses monoveros en la siguiente legislatura, no se repita lo 
aquí comentado.

Desde nuestro grupo GIMV queremos aprender de lo sucedido 
sacando la parte positiva y con ello mejorar nuestra forma de actuar. 
Para nosotros ha sido una legislatura muy dura, ya que cuando co-
menzábamos a proponer nuestros proyectos, nos encontramos con la 
sorpresa de que con nuestros mismos votos o sea esos votos que dimos 
en su día para que fuera alcalde D. Salvador Poveda se utilizaran sin 
razón e irresponsablemente para expulsarnos del gobierno, creyendo 
y tal como lo dijo el portavoz del PP que entre el PSOE y el PP iban a 
funcionar mejor, cosa que nos ha dado la posibilidad de saber lo que es 
capaz de hacer cada uno por este pueblo. A la vista está.

Por otra parte también es verdad que hay  políticos que aprovechan 
cualquier situación y en estos momentos preelectorales aún más para 
hacer política fuera de lugar, la que vulgarmente llamamos barrioba-
jera, este tipo de políticos por suerte todos sabemos quienes son, les 
escuchamos  y no les damos valor a sus palabras, todo lo contrario 
nos da pena el ver que por falta de capacidad y de seriedad tienen 
que valerse de engañar, del insulto o del intento de desprestigio a los 
demás. A estos no hace falta responderles, se responden solos.

Desde el GIMV continuamos nuestra línea de prudencia, esfuerzo, 
respeto y dedicación únicamente por seguir trabajando para Monóvar.

Aprovechamos esta ocasión para desear a la Junta de Cofradías y 
al pueblo en general haya disfrutado de la Semana Santa y sean muy 
felices en estas fiestas de Pascua.

Cerca de la elección de 
la nueva corporación 
monovera

Del 20 al 23 de Marzo el Gobierno tramitó su  Plan Presupuestario 
a medio plazo de 2015-2018 por la plataforma digital. El men-

cionado Plan Presupuestario no ha sido aprobado por ningún órgano 
municipal, (Pleno, Junta Gobierno o Decreto Alcaldía), es por lo que 
no existe constancia de él en el Ayuntamiento. Tanto hablar de trans-
parencia y participación ciudadana y ahora ocultan el mencionado 
Plan.

El Bloc Progresista quiere informar a todos los ciudadanos/as del 
porqué lo han ocultado, la respuesta es sencilla, estamos a menos de 60 
días de las elecciones municipales y pretenden ocultar la verdad de sus 
intenciones. La decisión del gobierno del PSOE-GIMV es el aumentar 
los impuestos y tasas para el 2016 y 2017, pero no un aumento normal 
y lógico, ni mucho menos, la decisión es de subir el 13'84% el IBI otra 
vez,  subir las tasas un 132'39% para el 2016, para pasar de ingresar  
1.549.000€ a ingresar, 3.600.000€, de locos, para después en el 2016 
de ingresar en los precios públicos, 678.000€ para  ingresar en el 2017, 
1.540.000€ el 141'87%. Aquí alguien se ha vuelto loco y no se ha dado 
cuenta. Ahora vendrán las excusas..., eso no es nuestro, la culpa es de 
otros, como decimos excusas. Esto es un documento aprobado por el 
PSOE-GIMV y encima ocultándolo, de forma que no quede registrado 
en el Ayuntamiento. La pregunta del millón, si no es vuestro, si voso-
tros no lo habéis decidido, ¿por qué lo ocultáis? La respuesta es clara, 
porque este plan presupuestario es vuestro, con la firme decisión de 
subir los presupuestos de los 8.600.000€  de este año a 11.292.000€ en 
el 2016,  2.692.000€ de más.

 Poco a poco se van descubriendo las cosas, nada pasa por casualidad, 
¿por qué no han aprobado la liquidación presupuestaria del 2014?, si 
lo tenían que hacer antes del día 1 de Marzo del 2015, Art. 191, 3 de la 
Ley de Haciendas Locales, y el Alcalde me contestó en el Pleno que era 
el día 1 de Abril, MINTIÓ, ¿por qué lo hizo? Nosotros lo tenemos muy 
claro, lo hizo para esconder la incompetencia de él y de su gobierno al 
incumplir la Ley, pero además lo hizo para ocultar el déficit presupues-
tario del 2014. Sí, como leen, DÉFICIT, de ese presupuesto aprobado 
y gestionado por este gobierno que nos ha tocado sufrir, y para que 
ese plan tramitado en la clandestinidad al Ministerio de Hacienda se 
pudiera hacer este gobierno del PSOE-GIMV nos miente y nos engaña, 
¡bueno, lo intentan!

El Bloc Progresista, insiste y sigue insistiendo mediante escritos de-
nunciando cuestiones que están ocurriendo y que son muy raras, un 
ejemplo, el día 20 de Marzo denunciamos que existía una empresa que 
hacia publicidad en Radio Monóvar y que no estaba pagando la publi-
cidad, la contestación del Alcalde es graciosa me dice en seis líneas…
que por Intervención estaban realizando las actuaciones oportunas 
para verificar los hechos, "de risa" después de dar la publicidad más de 
tres meses ahora están realizando las actuaciones, una vez lo hayan 
hecho la Alcaldía me dará la oportuna respuesta. Gracias Sr. Alcalde por 
ser tan... amable… No vamos a perder la compostura ahora. La gran 
suerte que tenemos los monoveros/as es que esto se acaba, ponemos 
en funcionamiento el reloj con la alarma en el día 24 de Mayo, TIC 
TAC, TIC TAC, TIC TAC, vemos en el horizonte el fin del PACTO DEL 
PSOE-GIMV. 

Los impuestos que nos vienen
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El pasado día 23 de marzo, el Tribunal  dio la razón al PP ante el 
recurso presentado contra los pliegos que pretendían la adjudica-

ción de la gestión del Alumbrado Público, tal y como esperábamos, 
ya que resultaban bastante evidentes las anomalías que presentaban 
dichos pliegos y que tantas veces denunciamos,  y de las que tantas 
veces el grupo de gobierno PSOE-GIMV hizo caso omiso, pareciendo 
que pudieran tener algún tipo de interés oculto en lugar de trabajar 
por los intereses de todos los monoveros, y demostrando una vez más, 
con esos aires de prepotencia a los que nos tienen acostumbrados, que 
andan bastante sobrados de consejos de nadie. 

 Por si fuera poco, este gobierno que no trabaja en la defensa de los 
intereses comunes, se dedica a subirnos los impuestos, como quedó 

demostrado en la reciente subida de un 6,5% del IBI y también en la 
subida del agua. No contento con ello, estos días nos enteramos que 
han remitido a la Hacienda Pública un "plan presupuestario a medio 
plazo" en el que pretenden, ni más ni menos, una subida de tasas e 
impuestos del 142% cara al año 2016. Esta es su forma de gobernar, no 
saben otra, presión fiscal a todos los monoveros, 3.600.000 euros que 
saldrán de los bolsillos de todos los ciudadanos. De escándalo.

Quedan apenas unos días para cumplirse un año del gobierno del 
PSOE-GIMV y los frutos recogidos han sido, un gobierno donde la 
gestión ha brillado por su ausencia. Los proyectos en los cajones, el 
pueblo sucio, se han perdido más de 20 subvenciones, por no hablar 
de la de Santa Bárbara que ni siquiera llegaron a solicitar. Precisamente 
en Santa Bárbara después de 3 meses del informe de la Policía en el que 
manifiestan el mal estado del muro, este se ha caído por pura desidia 
del gobierno ¡menos mal que no ha habido que lamentar ninguna 
desgracia personal!  Hay baches con pedigrí, que pasan meses sin tapar, 
columpios nuevos almacenados, esperando ser colocados más de 10 
meses, pequeños arreglos que tardan meses en ser reparados, barrios 
totalmente a oscuras, han empeorado el pago a proveedores, eso sí… ¡a 
los perritos que no les falte de nada!

Quedan menos de dos meses para la Elecciones Municipales y desde 
el PP queremos trasladar un mensaje de tranquilidad. Si nuestra candi-
data Desi Bellot, consigue el apoyo de los ciudadanos y es la Alcaldesa 
de Monóvar, su compromiso firme será trabajar en pro de todos los mo-
noveros y no solo de los que piensan como ella, dedicarse a solucionar 
sus problemas, acabar con los enfrentamientos y polémicas absurdas 
como prohibir ir a las procesiones, no tocar el himno, eliminar la foto 
del Rey, intentando adoctrinarnos en radicalismos políticos fuera de 
todo marco democráticamente deseable y tan necesario para la buena 
convivencia, dedicarse a traer subvenciones y nuevos recursos, conti-
nuar saneando las cuentas como ya lo demostramos gobernando en 
minoría, pero no a base de subir los impuestos, sino todo lo contrario.

La alarma como programa

Se acercan las elecciones y la gente comienza a ponerse nerviosa. 
Muestra de ello es la actitud de los miembros de la oposición en 

nuestro ayuntamiento. Abandonada la idea, a la vista de los hechos, 
de proponer aquello que consideran oportuno para nuestro pueblo, 
han pasado directamente a dar la voz de alarma. Por todo. Que si los 
impuestos, que si las obras, que si los intereses ocultos de no sabemos 
quién, que si esto, que si lo otro. La realidad es que Monóvar sigue 
funcionando, gracias al trabajo del gobierno y a pesar de las trabas de 
algunos y de la herencia con la que, a diario, debemos batallar desde 
el gobierno.

Nunca saltaron las alarmas, en los años del gobierno encabezado por 
el PP, con el consentimiento de la que hoy es su candidata a la alcaldía, 
por las decenas de miles de euros gastados en comidas, meriendas y 
protocolo (más de 1.600 € en una sola comida, con el Presidente de 
la Generalitat) o por los casi dos millones de euros que costaron los 
salarios de los miembros del gobierno y de sus asesores en algo más de 
4 años, del bolsillo de todos los monoveros. Nunca saltaron las alarmas 
por disparar la deuda municipal hasta más de 18 millones de euros o 
por gastar más de 200.000 euros en la construcción de una sola fuente 
(la remodelación de los parques de La Alameda, El Salitre, Enrique 
Deltell y los espacios infantiles de Casas del Señor y Xinorlet cuestan 
en total lo mismo, para que se hagan una idea). Nunca el gobierno 
anterior, encabezado por el PP, disparó las alarmas por gastar varios 
cientos de miles de euros en la redacción de un Plan General apoyado 
en la burbuja inmobiliaria que acabó en la basura y que hoy no sirve 
para nada o por contratar obras por valor de algo más de 200.000 euros 
y acabar pagando por ellas casi un millón.

No hubo alarmas por los  300.000 euros relacionados con el derribo 
del antiguo edificio del bar La Filarmónica, por un procedimiento 
deficiente o, más recientemente, el año pasado, cuando nadie en el 
gobierno abrió la boca para frenar o paliar la revisión de los valores 
catastrales en un 13%, que el anterior alcalde solicitó por escrito y que 
supuso el aumento del recibo en esa cantidad.

Y frente a la alarma, hechos que la desmienten: llegadas las eleccio-
nes, este gobierno habrá aprobado dos presupuestos municipales, uno 
de ellos participativo (por primera vez en la historia de Monóvar) sin 
subir un céntimo una sola tasa. Habrá reducido la deuda municipal 
en más de un millón y medio de euros, a base fundamentalmente 
de sentido común. Habrá mejorado considerablemente los espacios 
públicos y promocionado la cultura y las actividades infantiles, juve-
niles y para toda la familia. Habrá aumentado los recursos económicos 
para la protección social o la promoción del estudio y habrá  asumido 
competencias que no le corresponden para entregar viviendas sociales, 
frente a una administración valenciana antisocial e insensible. Habrá 
bajado el tipo impositivo del IBI. Habrá mantenido todos y cada uno 
de los servicios municipales. Y habrá cambiado las reglas en el tablero 
político. Y sobre todo: habrá mejorado la convivencia y la atención a 
las personas elementos fundamentales para el desarrollo y la vida de un 
pueblo. Así que menos alarmas. Y más verdades.

...Y a los perritos que no les 
falte de nada
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El 2015 s'ha convertit sense voler-ho en un any 
que passarà a la història política per ser un any 

electoral. Eleccions al govern de l'estat, de la comu-
nitat i de l'ajuntament. I és curiós com hui en dia, 
una cosa que fer-la ens costa diners a tots, la fem de 
manera separada, les estatals per un costat, i la resta 
per altre.

Adequar i millorar, es diu, a la manera de traure di-
ners on no n'hi ha, per a la millora de parcs i jardins. 
No seré jo el que es negue a aquesta millora i adequa-
ció, però ara bé, en realitat això és una necessitat? 
Vull dir, el fet que no es parle dels desnonaments, 
de l'atur, del vessament de la Creu Roja, Càrites, les 
retallades als serveis de dones maltractades, d'altres 
associacions no lucratives, del deute públic que ens 
costa en interessos bancaris un ull de la cara i part de 
l'altre. Que no es parle d'eixos problemes, no vol dir 
que hagen desaparegut. No, estan ací. Però la Dipu-
tació vol mostrar-se com l'organisme que té diners 
per una bona administració, que li sobren, i que ara, 
d'una manera filantròpica, posa en marxa una cam-
panya de millora i adequació d'espais públics.  Amb 
un cost al voltant de dos milions d'euros. "El fet que 

siga un any electoral ha sigut pura coincidència". 
La veritat és que molts estem ja farts de que ens 

tracten com si fórem ovelles d'un ramat que no 
pensa. Que paga i calla. Si la Diputació vol ser un 
organisme efectiu, hauria de reciclar-se i baixar al 
carrer, preocupar-se de les ajudes reals que necessita 
la societat, és a dir, nosaltres. Els que paguem i els 
paguem. 

Les poques ajudes en educació encara no s'han 
abonat, en les farmàcies i hospitals es deuen diners, 
els jóvens se'n van fora en busca d'un futur que ací 
no troben i un llarg etc de problemes reals. Potser, 
seria convenient adequar i millorar aquesta situació. 
Tal vegada, la Dipu estiga obsoleta i la seua existèn-
cia no siga necessària hui en dia. Un lloc, on alcaldes 
i polítics que ja cobren un sou tenen un altre sou. 
Ja n'hi ha prou en altres organismes administratius 
públics, no creuen? 

Però  a ixò  s í ,  que  bonica  quedarà 
la foto quan reinauguren els  parcs i 
jardins que hem pagat entre tots en aquest any 
electoral. Però això, "ha sigut pura coincidència".                                                                                                                                   
            Silsaro.

Pura coincidència
CARTES

Como vecina de Monóvar, estoy muy contenta 
de las remodelaciones de los parques y zonas 

ajardinadas de la zona centro del pueblo y zonas de 
tránsito (me parece estupendo). Pero lo que no me 
parece tan bien, es olvidar los parques que quedan 
fuera de la vista de los vecinos/as de Monovár. Esos 
parques que acaban siendo un agujero abandonado. 
Me refiero al "parque de la Retjola". El gran olvidado 
del Ayuntamiento y de su Concejalía de Medio 
Ambiente. Lo llamo parque, por denominarlo de 
alguna manera. Actualmente se encuentra sin tierra, 
la vegetación es inexistente, los bancos dan pena, 
hay excrementos de animales por todas partes, tiene 
infinidad de zonas peligrosas por descuido/rotura 
y las papeleras se pasan tres y cuatro semanas sin 
vaciarse.

Cuando paseo por la zona y veo a los niños que 
juegan en él, se me cae el alma a los pies. Sí señores, 
niños/as del Colegio Divina Pastora y pequeños/as 
de la Escuela Infantil Municipal la Retjola. Los veo 
jugando con cubos y palas con grava minada por 
cacas, sin columpios y sin ninguna sombra donde 
resguardarse cuando el sol calienta. Por no contar 
que la lona que cubre el suelo está a la vista y la are-
na que había, poco a poco, ha ido desapareciendo; 

personalmente me he tropezado más de una vez. 
Dicho parque requiere de reparar la lona del suelo, 
una capa muy abundante de arena, riego, dar una 
mano de pintura a sus bancos, colocar papeleras 
con bolsas para los excrementos de los animales (o 
habilitar un pipican). Tampoco estaría mal poner 
alguna celosía para hacer sombra e incluso algún 
columpio. Y sin lugar a duda, dar una limpieza a la 
zona de vez en cuando.

Desde este medio, me gustaría solicitar a nuestro 
estimado Excelentísimo Ayuntamiento de Monóvar, 
que se pase un día y vea el estado de dicho parque 
y ponga los medios necesarios para que vuelva a ser 
un parque y no un agujero abandonado. Que con la 
proximidad del buen tiempo y más horas de sol, los 
pequeños/as puedan disfrutar de un parque decente.

En definitivas cuentas, que nos hagan ver a los 
vecinos/as de Monóvar que las remodelaciones 
del centro no se deben solo a la cercanía de unas 
elecciones; que nos convenzan que les preocupamos 
y que nuestro dinero se invierte según nuestras ne-
cesidades cotidianas y no por necesidades políticas 
de obtener más votos. Espero que dicho escrito sirva 
para algo.                                

                       Una vecina de Monóvar.

Agujeros abandonados

VEÏNS

PRESENTACIÓN

Propuesta sobre 
espacio de ocio

Veïns de Monòver ha pre-
sentado una petición para 

que pueda utilizarse el patio del 
colegio Cervantes mientras se 
estén realizando las obras en los 
parques de la población. Desde 
esta agrupación señalan que la 
coincidencia en las obras en los 
dos parques más importantes de 
Monóvar "para que acaben antes 
de elecciones", "han reducido los 
espacios de juego para los más 
pequeños". Por ello, desde esta 
agrupación se ha presentado 
una petición formal al Ayun-
tamiento para que mientras se 
prolonguen las obras, los "niños 
y niñas puedan usar el recinto, 
pistas y columpios" del colegio 
Cervantes "con total seguridad de 
un recinto cerrado". Desde Veïns 
de Monòver consideran que con 
esta propuesta se busca "solventar 
el problema y darles voz a los 
padres y madres, que merecen ser 
escuchados y ofrecerles la mejor 
opción asus hijos/as".

Nueva 
formación

Somos Monòver se presentó  
formalmente como una 

de las nuevas alternativas a las 
elecciones municipales del 24-
M. La formación convocó un 
acto abierto a la participación 
de todos aquellos interesados en 
formar parte de la candidatura 
para los comicios de mayo, un 
proceso para el que según han 
señalado seguirán listas abiertas. 
Tras esta presentación oficial que 
tuvo lugar en la Casa de Cultura, 
ahora el trabajo va orientado 
precisamente a la confección de 
la lista electoral y al diseño del 
programa con el que conseguir el 
respaldo de los ciudadanos en las 
próximas elecciones.
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ELECCIONS

Noves cares a la candidatura del PSOE

Una vegada ratificada, per 
unanimitat, la candidatura 

del PSOE de Monòver per a les 
pròximes municipals, es va portar 
a terme a l'auditori de la Casa de 
Cultura l'acte de presentació 
oficial de la llista. La veu de Luisa 
Castaño de la Kustom Revival 
Band donava la benvinguda als 
assistents a aquest primer acte 
oficial per a les noves incorpo-
racions a la candidatura. Natxo 
Vidal encapçala un equip on es 
troben a faltar alguns dels noms 
propis del PSOE actual com Anna 
López, Caridad García  i Vicent 
Sánchez, els quals han optat per 
retirar-se de la política activa en 
finalitzar l'actual legislatura. Els 
tres tancaran així aquesta etapa al 
govern municipal i cediran espai 
a les noves incorporacions del 
partit. Els que sí repeteixen són 

Els socialistes monovers s'avancen en la presentació de la seua llista electoral encapçalada per Natxo Vidal però amb 
absències destacades en tant que Anna López, Caridad García i Vicent Sánchez opten per no repetir experiència.

Lourdes Pastor, Alejandro García 
y Salvador Giménez. Completen 
les primeres posicions Amparo 
Maestre, Verónica Amat, José 

Alcaraz y Mª Ángeles Linde 
per a continuar ja a partir del 
número nou amb Loren Amat, 
Júlia Tortosa, Enrique Poveda, 

Pepa Poveda, Pepe Vidal, Mamen 
Mañez, Arturo Pérez, Lydia Sanz 
y José Emilio Linares. Les tres po-
sicions restants fins a completar 
la candidatura les ocupen els su-
plents Carmen Lorenzo, Miguel 
Hernández y Naiara Esteve.

A l'acte es donava a conèixer 
també el que serà el lema del 
PSOE en campanya: "De tot 
cor", el qual ja havia començat 
a rodar per les xarxes socials. A 
aquest lema se sumaran en els 
pròxims dies els de la resta de 
formacions  que es presentaran 
a les municipals i que també 
tindran els seus actes de presen-
tació de candidatures una vegada 
siguen ratificades. Al tancament 
d'aquesta edició, els populars 
nomenaven oficialment Desirée 
Bellot com a candidata del PP a 
Monòver per al 24-M.

SENTÈNCIA

El  passat mes de març 
l 'Audiència  Provinc ia l 

d'Alacant comunicava la decisió 
d'estimar el recurs d'apel·lació 
presentat en el seu dia per 
l'anterior líder dels socialistes 
monovers i actual Secretari Ge-
neral, contra la sentència que el 
considerava autor d'unes cartes 
anònimes dirigides als familiars 
del que fóra company de partit 
de Picó, Ramón Rico, en la legis-
latura 2007-2011. 

El procés judicial obert des 
d'anys enrere havia estat objecte 
de manifestacions i comentaris 
diversos al respecte, que es tan-

quen ara amb el posicionament 
dels tres magistrats de l'Audiència 
que han optat per "revocar la 
sentència impugnada, i en el seu 
lloc, en apreciar la prescripció de 
la falta jutjada hem d'absoldre i 
absolvem al denunciat pels fets 
objecte d'aquesta causa".

L'escrit considera a més que no 
cap recurs contra aquesta sentèn-
cia motivada en la prescripció 
de la denúncia per haver-se pre-
sentat fora del termini establert 
per la Llei i pel Tribunal Suprem. 
Un termini que està quantificat 
en sis mesos i que en aquest cas 
va tardar un any. Els magistrats 

consideren a més el fet denun-
ciat com una falta i no com un 
delicte  puntualitzant que "la 
sentència recurrida feia recaure i 
soportar sobre la persona sotmesa 
a un procés penal els terminis de 
prescripció corresponent a una 
infracció penal que no hauria co-
més i de la qual, per tant, tampoc 
hauria de ser responsable". Tant 
Picó com els seus companys de 
partit van mostrar la seua satis-
facció per aquesta sentència en 
considerar que "s'ha fet justícia", 
assenyalant a l'acte de presenta-
ció de la candidatura del PSOE 
que "aquestes eleccions s'han de 

L'Audiència provincial d'Alacant absol a Paco Picó
El Secretari General dels Socialistes monovers guanya l'apel·lació presentada en el seu dia en relació a una denúncia 
presentada anys enrere i que l'enfrontava als familiars del que fóra company de partit, Ramón Rico.

guanyar per Paco", paraules que 
van arrancar l'aplaudiment dels 
presents en repetides ocasions.
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SABÍA USTED que dos jóvenes monoveros realizaron en 1999 el 
camino de Santiago en 24 días saliendo de la puerta de la Iglesia de 
Monóvar hasta la puerta de la catedral de Santiago. Recorrieron 1.158 
kms. Uno de ellos hizo otro viaje desde Sevilla recorriendo 1.300 kms, 
dos desde Francia, cuatro desde Roncesvalles, dos desde Burgos y el 
último desde Ávila, todos estos más cortos. (Sin comentarios).

SABÍA USTED que Franco estuvo una temporada a las órdenes de un 
monovero. Este era Antoliano Pérez Gutiérrez, el dueño de la célebre 
"basa" del Capità que a sus veintitrés años ya era capitán. Tenía una 
frase muy simpática que decía cuando se retiró, antes de nuestra Gue-
rra Civil, por ser monárquico y que decía: "He ascendido a Coronel 
pero en mi pueblo no he pasado de Capitán". (Cosas de monoveros).

SABÍA USTED que el día 12-03-15 falleció en Elda, Marcial Picó Po-
veda, un monovero muy especial. Creo que fue el primer monovero 
que estuvo en el Circulo Polar pues cruzó con su hijo toda Europa en 
coche saliendo desde Elda, pasando  por ciudades que les llamaban 
la atención por estar desiertas, es decir, que por las calles no había 
nadie y allí siempre era de día. En el recorrido hicieron 13.000 kms. 
Tiene una hija profesora en una universidad de Hong Kong y su hijo 
ha recorrido medio mundo. (Mi más sentido pésame a sus familiares).

SABÍA USTED que un marido estaba muy nervioso porque su mujer 
no había llegado y la cena se estaba atrasando más de media hora. 
Estaba desmayado y dijo: "¡Cuándo llegue me va a oír!". En ese mo-
mento, se abrió la puerta y apareció su mujer que le dijo:"Vengo de la 
clase de kárate así que la cena tardará un poco. ¿Vas a discutir por esto 
cariño?". A lo que el marido contestó: "No, claro que no, ni pensarlo". 
(Sin comentarios).

SABÍA USTED que a principios del año 1940, aún pasaba por la calle 
Familiar la procesión de Semana Santa.

SABÍA USTED que entre las poesías del Seráfico hay una del cemen-
terio viejo de Monóvar, que estaba en los terrenos donde hoy está el 
cuartel de la Guardia Civil, donde se quedó mirando una florecilla 
que salía por la cuenca de un ojo del cráneo de una calavera: 
  ¡Oh,flor bella y desdichada!
  que al primer paso que diste,
  lo diste junto a la muerte.
  El dejarte es cosa triste,
  el arrancarte es cosa fuerte,
  el dejarte con la vida,
  es dejarte con la muerte.

SABÍA USTED que en el mes de febrero se realizaron tres bodas por lo 
Civil, nacieron seis y fallecieron veintiséis. (Sin comentarios).

Curiosidades

CARTA

monover@compromís.net

Com us indicàvem en les nostres primeres ratlles al butlletí 
municipal, el primer objectiu de Compromís per Monòver és 

consolidar-nos com força política al nostre poble, no cal dir que amb 
el propòsit de ser una alternativa a les formacions polítiques que fins 
ara ens han governat. Aquest objectiu ha propiciat el contacte amb 
gent del poble que ha manifestat la seua simpatia pel projecte que 
representem mitjançant diferents procediments: participació en el 
nostre procés de primàries, missatges a les xarxes socials, etc.

No cal que us diguem que s'acosten les eleccions municipals, de 
segur que ho noteu en l'ambient. La coalició PSOE-GIMV s'afanya 
a rentar-li la cara als parcs i jardins municipals amb 240.000 € i les 
ajudes a les associacions esportives locals no deixen de lliurar-se a 
tort i a dret.

També es pot veure una proliferació dels debats polítics, malgrat que 
siga en la TV privada, on destaquen els temes judicialitzats —Pavelló 
2—, encara que ara els imputats han deixat de ser-ho per anomenar-
se «investigats» i, on es troben implicats cert nombre de regidors i 
exregidors.

En canvi, caldria esperar que, a hores d'ara, els partits amb represen-
tació municipal (PP, PSOE, GIMV i BP) haurien d'estar explicant quin 
ha estat el grau de compliment, o no, del contracte que van signar 
amb la ciutadania mitjançant els programes electorals amb què es 
van presentar, fa ara quatre anys, a les eleccions municipals.

Des de Compromís estem segurs que no existeix voluntat de fer-
ho, entre altres coses, perquè cap d'aquests està en predisposició 
d'explicar-nos com s'ha arribat a adquirir un deute de més de 14 
milions d'euros.

Sens dubte, la primera de les obligacions de la pròxima Corpora-
ció Municipal serà auditar aquest deute i esbrinar la seua legalitat 
i legitimitat, demanant l'assumpció de responsabilitats polítiques i 
personals, si escauen.

En Compromís volem que aquest tipus de situacions no es tornen 
a produir, per la qual cosa caldrà obrir les portes i els calaixos de 
l'Ajuntament de bat a bat, cal ser transparents, però amb transparèn-
cia de debò; no es tracta de publicar unes dades pressupostàries a 
El Veïnat sinó que l'accés a tota la documentació municipal estiga a 
l'abast de tots els regidors, bé estiguen al govern o a l'oposició, amb 
la qual cosa, estem segurs, deixarà d'haver-hi l'opacitat que amaga el 
balafiament dels cabals públics.

Malgrat tots els problemes, en Compromís som positius i mirem cap 
al futur, sabem que no serà fàcil solucionar tots els problemes de sobte 
i, menys si el PP aprova la Llei de Racionalització i Sostenibilitat de 
l'Administració Local, que buida de continguts i competències als 
ajuntaments de menys de 20.000 habitants. Això sí, en la mesura 
de les nostres possibilitats i amb el suport de la resta d'institucions 
escometerem, prioritàriament, dues tasques: solucionar el greu pro-
blema del deute municipal, i activar els canvis estructurals necessaris 
que ajuden a reviscolar l'actual situació laboral i econòmica per la 
qual travessa el nostre poble, possibilitant que tots els ciutadans de 
Monòver Tornem a Somriure.

    Compromís per Monòver.
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Como casi todo el mundo 
siempre he tenido el afán de 

viajar; la necesidad de saber qué 
hay más allá de lo que nuestra 
mente  conoce y también, como 
muchos otros, he sentido la 
necesidad de contarlo, de com-
partir esa sensación que se tiene 
después de cada viaje al haber 
recargado tu mente y tu espíritu. 

Dice Lorenzo Silva que desde 
tiempo inmemorial la narración 
y el viaje, como impulsos ele-
mentales del ser humano, 
han mantenido una estrecha 
relación. Muchos viajeros han 
querido contarnos sus impre-
siones y muchos escritores han 
planteado sus obras en forma de 
viaje o recurriendo a éste como 
inspiración. Los grandes viajes 
que recordamos desde Marco 
Polo a Lawrence de Arabia, fue-
ron viajes escritos. Y algunos de 
los pilares de la literatura, desde 
la Odisea hasta el Quijote, son 
escritos viajeros.

Mi primer recuerdo del gusto 
por los viajes creo que viene de 
las excursiones que hacíamos en 
el colegio; por aquel entonces, 
años cincuenta y sesenta, sólo 
se iba un día a la playa con la 
familia en verano, normalmente 
el 18 de julio. A veces se visitaba a 
algún familiar como fue mi caso 
en el año 62. Fui con mis padres 
al sur de Francia a casa de un 
hermano de mi abuelo que vivía 
en Mèze. Viaje caótico donde los 
haya, toda la noche en tren hasta 
Barcelona, sin asiento reservado, 
durmiendo en el suelo y con la 
sensación de que no íbamos a 
acertar con el tren que debía 
llevarnos a Francia; recuerdo a 
grandes rasgos los nervios que 
pasamos, aunque luego la estan-
cia en casa de mis tíos fuese muy 
agradable.

Los del colegio eran excur-
siones casi siempre de un día, 
¡pero qué día! Si a mis padres les 
costaba dejarme ir les aburría 
con mis lloros hasta conven-

La experiencia de viajar

cerlos. Preparaba con ilusión el 
bocadillo de tortilla de patatas 
y volvía siempre ronca de tanto 
cantar. Hubo algún viaje de 3 o 
4 días como el de Barcelona, o al 
“extranjero”, palabras mayores, a 
Italia, de estudiante. Resumiendo, 
en mi adolescencia y juventud 
viajé poquísimo, no se estilaba, 
ni la economía lo permitía. La 
lectura y la imaginación suplían 
el ansia de aventura de los que no 
podíamos coger un tren.

Hasta donde mi memoria 
alcanza siempre he acogido cual-
quier viaje con la máxima ilusión, 
ninguno me ha decepcionado, 
siempre me han abierto el apetito 
para realizar otros más. Es una de 
las experiencias más interesantes, 
excitantes y enriquecedoras de la 
vida: "Dadme el rostro de la tierra en 
torno y ante mí la carretera", pedía 
Stevenson en un verso; yo pediría 
lo mismo. Disfruto al máximo 
de todas las etapas anteriores al 
viaje: la decisión del destino, su 
preparación, el viaje en sí mis-
mo y, por supuesto, todas las 
conversaciones, fotos y artículos 
posteriores.

La selección del destino no es 
ningún problema...¡hay tanto 
donde elegir! Para la preparación 
hay que leer toda la información 
disponible, conocer ampliamente 
su situación geográfica, sus restos 
arqueológicos, su historia, sus 
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monumentos, su clima, su gas-
tronomía, la idiosincrasia de sus 
gentes, etc. Cada dato que vamos 
conociendo nos incrementa el 
interés del lugar y los días se 
hacen lentos hasta subir en el 
coche, tren, barco o avión que 
nos llevará al lugar elegido.

No soy muy amiga de que me 
lleven de acá para allá pero a 
decir verdad la mayoría de mis 
viajes al extranjero, excepto a 
ciudades europeas, han sido orga-
nizados. En realidad de aventura 
no tienen nada. "La aventura, la 
gran aventura, es contemplar cómo 
aparece una cosa desconocida cada 
día delante de tus ojos", como dijo 
Henri Cartier-Bresson; ir hacia ese 
lugar en el que nunca has puesto 
los pies; en realidad es vivir una 
aventura relativa, más bien 
espiritual, sensitiva, fuente de 
inspiración y aprendizaje, nada 
peligrosa; con eso me conformo. 

Cuando recorro la geografía 
española, libre de todos los in-
convenientes que podrían surgir 
en el extranjero, no me importa 
perderme por sus más recónditos 
rincones, ir por caminos desco-
nocidos, al final siempre llevan a 
alguna parte y nunca estás lejos 
de una carretera principal. Me 
viene a la mente una caminata 
por las tierras extremeñas de Al-
cántara buscando un Menhir que 
se resistía a aparecer y la alegría al 

encontrarlo y abrazarme a él.
Al viajar tengo la sensación de 

vivir más, de estar más despierta 
que nunca. Los sentidos se 
agudizan al cambiar de vida y 
el tiempo pasa más despacio; se 
es más consciente del momento 
presente, olvidando el pasado y 
el futuro. La rutina de hacer cada 
día lo mismo te adormece los sen-
tidos, todo se vuelve mecánico 
y al final no se hace el esfuerzo 
de estar consciente de la vida en 
cada momento. Aquí se podría 
aplicar el eslogan: "No vivir para 
viajar, sino viajar para vivir".

El vocablo "viaticum", derivado 
del latín significa la provisión 
de dinero y otros enseres que se 
necesitan antes de emprender 
un camino ("via"en latín). No es 
cuestión de gastar fortunas o irse 
muy lejos porque en España tene-
mos territorios diversos, lugares 
increíbles, mágicos, maravillosos 
que no acabaríamos de ver en 
toda la vida.

Ahora viene la pregunta 
pertinente, la que está de moda: 
¿soy viajera o turista? Me gustaría 
poder decir que "viajera", pues 
la palabra conlleva más libertad 
de acción, de exploración, de 
aventura. El viajero aprende, se 
sorprende y se involucra con 
la gente y los lugares. El turista 
quiere descansar, llegar a un lugar 
determinado, o simplemente ver 
una lista de atracciones que la 
agencia de viajes le ha proporcio-
nado.

 La diferencia no está tan clara 
puesto que no quedan lugares 
por descubrir y a veces recurro a 
la agencia de viajes, así que diré 
que soy las dos cosas. Turistas 
o viajeros todos tenemos la 
sana intención de descubrir el 
mundo y de ver cosas nuevas; lo 
importante es conservar intacta 
la curiosidad, la capacidad para 
la expectación, la emoción hacia 
todo lo que existe.

 Paqui Limorti Aracil.

Escultura "El viajero". Eduardo Úrculo.




